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روزنامه صبح ایران

شمخانی در دیدار وزیر امور خارجه انگلیس: 

همراهی با دولت ترامپ مشارکت در جنایات آمریکاست 

پیشنهاد رضایی برای مقابله با موانع اقتصادی

تاسیس شهرهای کارآفرین و ایالتهای اقتصادی

کنکور حذف  نمی شود

سید عباس عراقچی: 

کسی در ایران به خاطر تحریم 
دست ها را بالا نخواهد برد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

سبد حمایتی نیمی از جمعیت 
ایران را در برمی گیرد 

معاون سیاسی وزیر امور خارجه گفت: کسی در ایران 
به خاطر تحریم دست ها را بالا نخواهد برد؛ ما راه خود را 
پیدا خواهیم کرد کما اینکه در گذشته نیز پیدا کردیم.
سید عباس عراقچی روز دوشنبه در چهارمین همایش 
بین المللی نظام بین الملل، تحولات منطقه ای و سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی ایران که در دانشگاه علامه 
طباطبایی برگزار شد، با اشاره به تلاش های اروپایی ها 

برای حفظ برجام اظهار داشت: تحریم های آمریکا و فشار 
آمریکا هزینه هایی برای ایران دارد ولی ما راه خود را پیدا 
خواهیم کرد. کما اینکه در گذشته هم پیدا کردیم. این 
طور نیست که نتوانیم مسیرمان را ادامه دهیم. عراقچی 
گفت : کسی در ایران به خاطر تحریم دست ها را بالا 
نخواهد برد بخصوص این که شرایط ما به مراتب بهتر از 

قبل از برجام است...

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سبد حمایتی کالا نیمی از جمعیت کشور را در برخواهد گرفت. این افراد برای 
دریافت سبد حمایتی در یک دسته بندی کلی به سه گروه تقسیم بندی شده اند. محمد شریعتمداری روز دوشنبه در 
حاشیه نخستین کنفرانس ملی کودکان دارای معلولیت در جمع خبرنگاران در سالن تلاش وزارت کار افزود: دسته اول 
افراد ذی صلاحی هستند که به دلیل میزان درآمدهای ثابتشان تحت نهادهای اجتماعی مانند کمیته امداد و بهزیستی 
هستند؛ همچنین افرادی که در نوبت پیوستن به این سازمان ها قرار دارند در این دسته قرار می گیرند و در اولویت قرار 
دارند.وی خاطرنشان کرد: این گروه از افراد در حال حاضر در حال دریافت سبد حمایتی هستند و توزیع سبد آنان از 

هفته پیش آغاز شده است؛ بخشی از آنان سبد خود را دریافت کرده اند و بقیه نیز در حال دریافت هستند...
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عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: ساخت فرودگاه قم به موضوعی فرسایشی تبدیل 
شده است که با توجه به اهمیت آن در توسعه استان، باید توجه ویژه ای برای تکمیل این پروژه 
صورت گیرد.آیت الله سید هاشیم حسینی بوشهری روز دوشنبه دردیدار سید محمدرضا هاشمی 
سرپرست استانداری قم، با اشاره به احداث و بهره برداری فرودگاه دربرخی از شهرستان های 
کشور افزود: با توجه به ظرفیتهای زیارتی، فرهنگی و گردشگری و ظرفیت های ویژه جغرافیایی 
این استان باید روند ساخت فرودگاه تسریع و رفع موانع آن به سرعت برطرف شود.تفاهم نامه 
ساخت فرودگاه و دهکده گردشگری طرلاب در منطقه سلفچگان قم آذرماه 89 بین شرکت ارم 
کیش و استانداری قم منعقد و عملیات اجرایی این فرودگاه نیز در بهمن ماه همان سال آغاز شد؛ 

این فرودگاه که در جاده قم - سلفچگان واقع شده، از شهر قم تقریبا 25 کیلومتر و ...

روزگذشته با حضور جمعی از مسئولان  ملی  و استانی همایش اجرای الگوی کشت محصولات 
زراعی و باغی در دشت های ساوه و شریف آباد قم با رویکرد مدیریت آب و امنیت غذایی و 
کشاورزی پایدار در سالن جلسات  اتاق بازرگانی  استان قم برگزار شد.رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم دراین همایش گفت :اصلاح الگوی کشت با کاهش مصرف آب،درآمد 
کشاورزان با افزایش می دهد.به گزارش خبرنگارما ، مهندس محمدرضا طلایی: اظهارداشت در 
9 ماه گذشته جلسات زیادی از سوی معاونت زراعت و اتاق بازرگانی و مرکز تحقیقات در رابطه با 
طرح اصلاح الگوی کشت برگزار شد.طلایی  افزود :استان قم دارای ظرفیت های دامی است و 8 
درصد تخم مرغ و4/6گوشت قرمز کشور در قم تامین می شود و 60 درصد از دام های قم پرواری 

است از این رو تامین علوفه یکی از دغدغه های جدی در قم است و...

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار سرپرست استانداری قم:

ساخت فرودگاه قم به موضوعی 
فرسایشی تبدیل شده است

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم درهمایش اجرای الگوی کشت محصولات زراعی و باغی:

اصلاح الگوی کشت با کاهش مصرف 
آب،درآمد کشاورزان راافزایش می دهد

معاون اول قوه قضاییه گفت: در مورد دو فردی که به عنوان مفسد 
فی الارض و از طریق ارتکاب اخلال در نظام پولی و ارزی کشور به 
اعدام محکوم شدند، چند قانون داریم و اگر کسانی شبهه ای یا بحثی 
دارند، می توانند حتی اگر حقوقدان نیستند به این قوانین مراجعه 
کنند. حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای روز دوشنبه در 
حاشیه جلسه عالی مسئولان قضایی در جمع خبرنگاران افزود: با 

توجه به شرایط کنونی که قوه قضاییه مقابله ...

رئیـس قـوه قضاییه با بیـان اینکـه در محاکمات، خوشـایند 
کشـورهای خارجی مدنظر ما نیسـت و صرفـاً در چارچوب قانون 
آییـن دادرسـی خود عمـل می کنیم، خاطرنشـان کرد: کسـانی 
کـه از ایـن قبیـل انتقـادات حمایـت می کننـد، حرکتشـان در 
مسـیر تحقق نقشـه بیگانگان اسـت. دشـمنان با تشدید جنگ 
اقتصـادی که یکـی از مهمترین سـلاح های آن همین مفسـدان 

اقتصادی هسـتند ...

محسنی اژه ای: 

حکم اعدام 2 مفسد فی الارض 
شبهه قانونی ندارد 

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

در محاکمات، خوشایند کشورهای 
خارجی مدنظر ما نیست
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اجازه نمی دهیم 
مردم دچار مشکل شوند

رئیس جمهور در جمع پرشور مردم خوی:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

61

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم درهمایش اجرای الگوی کشت محصولات زراعی و باغی:

اصلاح الگوی کشت با کاهش مصرف آب،درآمد کشاورزان راافزایش می دهد

روزگذشته با حضور جمعی از مسئولان  ملی  و استانی همایش اجرای الگوی کشت محصولات زراعی و باغی در 
دشت های ساوه و شریف آباد قم با رویکرد مدیریت آب و امنیت غذایی و کشاورزی پایدار در سالن جلسات  اتاق 

بازرگانی  استان قم برگزار شد.
* با روش های سنتی موفقیتی در توسعه کشاورزی حاصل نمی شود

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم دراین همایش گفت :اصلاح الگوی کشت با کاهش مصرف آب،درآمد 
کشاورزان با افزایش می دهد.به گزارش خبرنگارما ، مهندس محمدرضا طلایی: اظهارداشت در 9 ماه گذشته جلسات 
زیادی از سوی معاونت زراعت و اتاق بازرگانی و مرکز تحقیقات در رابطه با طرح اصلاح الگوی کشت برگزار شد.طلایی  
افزود :استان قم دارای ظرفیت های دامی است و 8 درصد تخم مرغ و4/6گوشت قرمز کشور در قم تامین می شود 
و 60 درصد از دام های قم پرواری است از این رو تامین علوفه یکی از دغدغه های جدی در قم است و روزانه 2 تا 3 
هزار تن نهاده دامی وارد استان قم می شود.وی اظهار کرد:اگر این تغییر ایجاد نشود با روش های سنتی موفقیتی در 

پشت سر نهادن بحران ها نداریم و نمی توانیم در توسعه کشاورزی به موفقیتی دست یابیم.

معاون وزیر جهاد کشاورزی :
باید با مدیریت و حفظ منابع به کشاورزی پایدار دست یافت

معاون وزیر جهاد کشاورزی  نیزدر این همایش گفت :با منفی بافی در مورد خشکسالی و کشاورزی نمی توان از 
بحران ها عبور کرد بلکه باید با مدیریت و حفظ منابع به کشاورزی پایدار دست یافت.مهندس عباس کشاورزافزود 
:استان قم در جهت مدیریت منابع آب به سمت توسعه باغات پیش رفته است البته نگرانی هایی برای باغداران و 
کشاورزان وجود دارد که با بحران آب چگونه در آینده باغات خود را حفظ کنند.کشاورزادامه داد:کشورهای پیشرفته 
خود را با شرایط و تغییرات اقلیمی در تولید محصولات کشاورزی وفق می دهند.وی خاطرنشان کرد:برداشت بی 
رویه آب،پایداری طبیعت را از بین می برد و معضلات زیست محیطی را به وجود می آورد انسان باید در روند تولید 
و صنعت و کشاورزی و هر فرآیند اقتصادی دیگر،سهم پایداری طبیعت را در نظر بگیرد و به طبیعت لطمه ای نزند 

وگرنه جان خود را در معرض خطرات زیست محیطی قرار می دهد.

* در تولید محصولات کشاورزی باید نیازها و بازار را بشناسیم 
معاون وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد:حضور سیاست گذاران و نخبگان و برنامه ریزان و نظریه پردازان و 
استفاده از خرد جمعی و همفکری آنان موجب مدیریت بحران می شود.وی افزود :اصلاح الگوی کشت بهترین شیوه 
در مدیریت بحران آب و توسعه ظرفیت های کشاورزی و تولید محصولات استراتژیک است در تولید محصولات 
کشاورزی باید نیازها و بازار را بشناسیم تا طبق نیازهای ضروری به تولید بپردازیم.کشاورز متذکر شد:مهم ترین رویکرد 

در مدیریت بحران و مصرف بهینه منابع رسیدن به بهره وری و افزایش تولید و کاهش مصرف آب است.

مسئول کمیته بهره وری آب در سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی:
باید پایلوت الگوی کشت را در با موفقیت در قم پشت سر بگذاریم 

مشاور عالی وزیر جهاد کشاورزی و مسئول کمیته بهره وری آب در سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی 
نیز در این همایش  گفت:تامین امنیت غذایی مهم ترین رویکرد اصلاح الگوی کشت و گذر از بحران کم آبی است.

مهندس سید محمد حسین شریعتمدار افزود: در برخی از کشورها سهمیه آب برای کشاورزی کمتر از این است 
اما با مدیریت منابع به بهره وری رسیده اند.شریعتمدار عنوان کرد:کشت به صورت پایلوت در دو دشت ساوه و شریف 
آباد قم اجرایی می شود امید است با امکانات فعلی می توان این دو دشت را به یک موفقیت خوبی برسانیم و می 
توان از کنار بحران ها رد شد.وی گفت:باید برنامه پایلوت الگوی کشت را در با موفقیت در قم پشت سر بگذاریم تا 
در کشور بتوانیم الگو باشیم در این میان کشاورزان و فعالان باید به میدان بیایند و همه دستگاهها با هم افزایی طرح 
را اجرایی کنند.مشاور عالی وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد:پایداری تولید یکی از شاخص های مهم در الگوی کشت 
است از طرفی باید تعادل در آبهای زیرزمینی و بهبود کیفیت آب و جلوگیری از شوری آب را برای پشت سر گذاشتن 

بحران ها در نظر بگیریم.

معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استاندارقم :
کشاورزی یکی از محورهای مهم در تحقق اقتصاد مقاومتی است

معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استاندارقم نیز در این همایش گفت :یکی از محورهای مهم در 
تحقق اقتصاد مقاومتی،کشاورزی است و تا زمانی که مشکلات کشاورزان مورد توجه قرار نگیرد اقتصاد مقاومتی در 
این حوزه تحقق نمی یابد.مهرداد غضنفری اظهار کرد:باید اصلاح الگوی کشت به گونه ای باشد که منجر به کاهش 
تولید و ضرر و زیان کشاورزان نباشد چرا که آن ها قوت مردم را تولید می کنند و لطمه به کشاورزی ما را در بسیاری از 
زمینه ها وابسته می کند.غضفری افزود:عمده آب مصرفی صرف کشاورزی می شود که طرح اصلاح الگوی کشت می 
تواند مصرف بالای آب را مدیریت کند و ما را به بهره وری برساند.وی خاطرنشان کرد:  هزارمیلیارد تومان دراستان قم 
جذب طرح های کشاورزی و تولیدی شده است که 6 درصد از دیگر استان ها بیشتر بوده در حالی که بافت روستایی 
در قم فقط 4 درصد جمعیت استان را در برگیرد نشان می دهد در کشاورزی موفق بوده ایم.معاون هماهنگی امور 
اقتصادی و منابع انسانی استاندار قم یادآور شد:با توجه به سالها خدمت در حوزه کشاورزی و همچنین داشتن خانواده 
کشاورز از نزدیک با دغدغه های این عرصه آشنا هستم و تلاش می کنم تولیدکنندگان در مسیر تحقق این طرح 

کمترین مشکلات را پشت سر بگذارند.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی استان قم :
بهره وری جایگاه مهمی در کاهش هزینه های بخش  کشاورزی دارد 

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی استان قم نیز در این همایش تاکید کرد:بهره وری جایگاه مهمی در 
کشاورزی دارد و هزینه ها را کاهش می دهد.مهندس علی رضا شیخانی: اظهارداشت :طرح الگوی کشت به صورت 
پایلوت در قم آغاز می شود و به زودی در کشور نیز عملیاتی می گردد.شیخانی عنوان کرد:اتاق بازرگانی و جهاد 

کشاورزی تلاش های خوبی در پیگیری طرح داشته اند و ما امیدواریم بتوانیم شیوه های سازگاری با کم آبی را به 
خوبی تبیین کنیم.

مجری مطالعات تغییر الگوی کشت وزارت جهاد کشاورزی  :
باید کشاورزان تغییر الگوی کشت را باور کنند

مجری مطالعات تغییر الگوی کشت وزارت جهاد کشاورزی  نیز در این همایش گفت :باید کشاورزان تغییر الگوی 
کشت را باور کنند.جواد وفابخش اظهار کرد:اصلاح الگوی کشت یک فرآیند مهم در بهره وری است و سازگاری با 

اقلیم و شرایط را به صورت طولانی مدت پیگیری می کند.
وفابخش افزود:اصلاح الگوی کشت نیازمند به یک برنامه آمایشی است و ابعاد مختلفی دارد و با نگاه تخصصی و 

علمی مباحث مهم در کشاورزی و کاهش مصرف آب و افزایش تولید را دنبال می کند.
وی تصریح کرد:تامین امنیت غذایی اهمیت زیادی دارد و اگر بخواهیم به این امر دست یابیم باید کشاورزی 

پایداری رقم بزنیم.
مجری مطالعات تغییر الگوی کشت وزارت جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد:در گذشته 15 دشت در معرض 

خشکسالی بوده و امروز در ایران بیش از 360 گرفتار خشکسالی هستند.
وی گفت:اقلیم و خاک در ایران در طول سالهای گذشته دچار تغییرات زیادی شده و کاهش باران و برف بحران 

کم آبی را به وجود آورده است.
وفابخش ادامه داد:با حفظ آب می توان کشاورزی را توسعه داد و لطمه ای متوجه تولید محصول و درآمد نمی 

شود و کشاورزان می توانند با آموزش طرح الگوی مصرف کشت در جهت بهره وری گام بردارند.
مهندس ناخدا یکی از کارشناسان کشاورزی نیز در این همایش در مورد اجرای طرح اصلاح الگوی مشت بیان 

کرد:تغییرات اقلیمی زمین را گرم کرده و موجب کاهش باران شده و بحران کم آبی را به وجود آورده است.
مهندس ناخدا افزود:افزایش جمعیت نیاز ما را به کشاورزی افزایش داده است و در این میان اگر با شیوه های نوین 

به تولید نپردازیم با مشکلات جدی مواجه خواهیم شد.
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روحانی را نقد کنید
 اما شانه خالی نکنید 

این روزها اصلاح طلبان هم مانند بسیاری از مردم از 
روحانی راضی نیستند و نمره خوبی به عملکرد رییس 
جمهور نمی دهند.با نگاهی به شرایط کشور هم می شود 

فهمید، رییس جمهور روحانی در این ماه ها به ویژه بعد از خروج آمریکا از برجام برنامه 
مدونی برای اداره کشور نداشته  و گویی مسخ شده است.روحانی این روزها به دروازه بانی 
می ماند که تنها شاهد گل شدن توپ هایی است که وارد دروازه اش می شود. توپ هایی 
که گاهی از سمت حریف و گاهی از سمت خودی شلیک می شود.با این شرایط به 
نظر می رسد جریان اصلاحات به دنبال جدا کردن راه خود از رییس جمهور روحانی 
است. می خواهند خرج خود را از روحانی جدا کنند. درست است در سال 92 جریان 
اصلاحات راهی جز حمایت از روحانی نداشت. عارف، مرد این میدان نبود و می ماند تنها 
حسن روحانی. جریان اصلاحات با باید تن به ریاست جمهوری قالیباف می داد که یا 
ردای ریاست جمهوری را تن حسن روحانی می کرد. گزینه دوم با توجه به سابقه شیخ 
دیپلمات، عقلانی تر به نظر می رسید.در هر دو انتخابات سال 92 و 96 مردم به واسطه 
حمایت فکری اصلاح طلبان از روحانی به او رای دادند. یعنی اگر دست اصلاح طلبان 
پشت روحانی نبود معلوم نبود آیا دبیر سابق شورای عالی امنیت ملی می توانست راهی 
پاستور شود یا نه.مردم به واسطه اعتماد به اصلاح طلبان به ویژه سید محمد خاتمی به 
روحانی رای دادند و به واسطه آن امروز از میراث عملکرد روحانی به اصلاح طلبان هم 
سهم می رسد.امروز جریان اصلاحات هم می تواند و هم باید روحانی را نقد کند. چندان 
جای دفاع باقی نمانده است اما این جریان حق ندارد از تصمیمی که در سال 92 گرفت 
شانه خالی کند.آنها از روحانی حمایت کردند و حالا باید جواب این حمایت خود را بدهند.

اصلاح طلبان نباید مثل اصول گرایان باشند. کسانی که با هزار سلام و صلوات پشت 
احمدی نژاد ایستادند اما وقتی دیدند راه او با آنها یکی نیست هر چه از دهن شان درآمد 
نثار احمدی نژاد کردند و گفتند او از اصلا از اول اصول گرا نبوده است. اگر دولت او چند 
سال دیگر تداوم نداشت بعید نبود بگویند احمدی نژاد از اول اصلاح طلب بوده است.

در تاریخ سیاسی ایران ثبت خواهد شد که روحانی با حمایت اصلاح طلبان به قدرت 
رسید. حالا اصلاح طلبان می توانند هر روز روحانی رانقد کنند اما این واقعیت تاریخی را 
نمی توانند لاک بگیرند.روحانی در دولت دوازدهم بیشتر به تفکر اصول گرایی نزدیک بوده 
تا اصلاح طلبی و این حقیقتی است غیرقابل انکار اما دلیلی بر این معنا نیست که بگوییم 
او در سال 96 هم با حمایت جریان موسوم به چپ به قدرت رسید.اصلاح طلبان امروز 
مثل پدر ومادرانی هستند که فرزندشان آنها را عاصی کرده است و از دست او حسابی 
شاکی هستند و حتی به او گفته اند دیگر حق نداری پا به این خانه بگذاری و دیگر فرزند ما 
نیستی. آنها هرچه هم رابطه خود را با فرزندشان انکار کنند اما بازهم پدر و مادر او هستند.

 بازارها با شروع تحریم ها 
چه واکنشی نشان می دهند؟

اقتصاد ایران با شروع سال 97 شاهد تحولاتی بوده است 
که به جرات می توان گفت در پرونده سوابق اقتصادی 
ایران بی سابقه بوده است. نوسانات بازار ارز از زمستان 
سال گذشته به صورت آهسته اما محسوس باعث ایجاد 

نااطمینانی در بین کارگزاران اقتصادی شد و با خبر شروع دور اول تحریم ها شدت و 
سرعت بیشتر به خود گرفت و آشفتگی در سایر بازارها را نیز رقم زد.سه متغیر جذاب 
سرمایه گذاری برای کسب سود بیشتر یعنی طلا، ارز و مسکن باعث شد تا مردم با کاهش 
سود سپرده های بانکی نقدینگی خود را به سمت این بازارها روانه سازند و با حجم بالای 
تقاضا بر افزایش قیمت ها دامن بزنند. ناگفته نماند که سیاست های نادرست و شتابزده 
دولت و بانک مرکزی به ویژه در بازار ارز کم اثرتر از خروج آمریکا از برجام بوده است.وجود 
انتظارات تورمی و اثر روانی تحریم ها بر این بازارها هجوم مردم برای فعالیت های دلالی و 
سودهای بادآورده از شکاف قیمتی را بیشتر و بیشتر کرد. هر چند مشکلاتی نظیر تامین 
مواد اولیه بنگاه ها، افزایش تورم، دسترسی به منابع بانکی و تغییر احتمالی سیاست های 
دولت وجود دارند اما این روند تا جایی که نرخ دلار در بازه قیمتی 14 تا 15 هزار تومان 
متوقف گردید ادامه یافت و تقریباً بازار یک آرامش نسبی به خود گرفت.نزدیک شدن به 
دور دوم تحریم ها، انتظارات به سمت افزایش نرخ در بازارهای مختلف به دلیل ریسک 
بالای سیاسی و اقتصادی سوق داد. تحریم ها عمدتاً بر پایه تحریم های نفتی بنا گذاشته 
شد و اگر ترامپ بتواند ادعای خود را بر پایه فرمان اجرایی خود اعمال نماید، عرضه ارز 
نسبت به دوران قبلی تحریم بسیار محدود خواهد شد فشار بر نرخ ارز فراتر از انتظارات 
کنونی خواهد بود.بررسی بازارها نشان داد که در 13 آبان بازار با شوک ارزی شدید مواجه 
نشد حتی تا حدود جزیی هم کاهش نشان داد این اتفاق در شرایطی رخ داد که بازارها 
بیشترین تاثیرپذیری را در دور اول تحریم ها در تابستان داشته اند در نتیجه دور دوم، 
تحریم ها تاثیر ناگهانی بر بازارها نداشت. در واقع قیمت های کنونی در بازارهای مختلف 
منعکس کننده شوک های ناشی از دور اول تحریم هاست. اما آن چه مهم است اثرات 
بلندمدت تحریم های دوم بر اقتصاد ایران است. به نظر می رسد در وهله اول رکود تورمی 
با توجه به پیش بینی صندوق بین المللی پول به دلیل افزایش شکاف بین نرخ رشد و 
نرخ تورم افزایش خواهد یافت که ممکن است دولت را مجبور به افزایش نرخ سود بانکی 
کند.همین موضوع اعطای تسهیلات بانکی را کاهش و نظام بانکی را درگیر معوقات وام 
گیرندگان خواهد نمود. افزایش نرخ تورم باعث خواهد شد که بازار وارد فاز دوم افزایش 
قیمت شود اما نه به اندازه شوک قیمتی شش ماه اول سال بلکه بسیار کمتر از آن. دلار 
پیشتاز شروع افزایش قیمتها خواهد بود - هر چند بانک مرکزی اقداماتی را در جهت ثبات 
در بازار ارز انجام داده است - و به تبع آن بازار طلا هم با توجه به پیش بینی های افزایش 
قیمت جهانی، افزایش خواهد یافت تا جایی که ممکن است از رشد نرخ دلار نیز پیشی 
بگیرد. از طرف دیگر مهلت پذیرفتن مفاد لایحه مبارزه با پولشویی و تروریسم تا چند 
ماه دیگر به اتمام می رسد و اگر ایران نتواند تا آن زمان اصلاحات لازم را انجام و لایحه 
سی.اف.تی )CFT( را نهایی کند، باقی ماندن در لیست سیاه این سازمان شرایط اقتصادی 
کشور را بحرانی خواهد کرد.با توجه به مطالب فوق کشش قیمت دلار به سمت افزایش، 
کمتر از یک خواهد بود و شاهد نوسان شدید در این بازار نخواهیم بود. بازار مسکن پا به 
پای ارز و طلا رشد 80 درصدی را تجربه کرده است اما نمی توان انتظار داشت که بازده 
مسکن به بازده طلا و دلار برسد. دلیل اصلی آن این است که سرمایه گذاری در بازار 
مسکن نقدینگی بیشتری نسبت به سایر بازارها نیاز دارد بنابراین فشار تقاضایی برای این 
بخش نیز کمتر خواهد بود.از طرفی دیگر، هم افق سرمایه گذاری در این بازار بلند مدت 
تر است و هم نقدشوندگی آن بر خلاف بازار طلا و ارز کمتر و زمانبرتر است. بنابراین پیش 
بینی می شود در دوره کوتاه مدت و میان مدت بعد از دور دوم تحریم ها تغییر قیمت 
شدید در این بازار لحاظ نگردد. اما مشکلات تولید و فروش بنگاه ها همچنان باقی خواهند 

ماند و با شرایط سخت اقتصادی منفی شدن نرخ رشد تولید دور انتظار نخواهد بود.
* عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران 

پیشنهاد رضایی برای مقابله با موانع اقتصادی

تاسیس شهرهای کارآفرین و ایالتهای اقتصادی
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام ایجاد ایالت های اقتصادی با شهرهای کارآفرین 
را برای خروج از شرایط اقتصادی موجود و مقابله با تحریم های ظالمانه و غیرقانونی را 

پیشنهاد کرد.
محسن رضایی با تبریک هفته جهانی کارآفرینی به کارآفرینان کشور اظهار کرد: در 
شرایط امروز کشور که با تحریم های نامشروع و غیرقانونی مواجهیم ، کارآفرینان کشور در 
خط مقابله با تحریم های ناجوانمردانه قرار دارند. ایران در حال توسعه است ولی مساله مهم 
این است که با چه نگاه و رویکردی توسعه را دنبال کنیم.در حال حاضر کشورها مدل های 
مختلفی از توسعه را برای پیشرفت خود انتخاب کردند ولی مدل کارآفرینی درمیان آن ها 
نقش کلیدی دارد.وی ایده تاسیس شهرک های کارآفرین و ایالت های اقتصادی را مطرح 
کرد و گفت: اگر این ایده محقق شود دیگر برای گرفتن یک مجوز ساده لازم نیست از 
شهرها به کلان شهرها یا پایتخت برویم. با ایجاد ایالت های اقتصادی با شهرهای کارآفرین 
می توانیم از فشارها و تحریم های ظالمانه و غیرقانونی ترامپ   خارج شویم و کار را به 
جوانان و کارآفرینان بسپاریم.وی با بیان این که »رشد اقتصادی در علوم اقتصادی هنوز 
جایگاه روشنی به خود اختصاص نداده است«، گفت: با توجه به این کا سوالات جدی در 

نظریه رشد وجود دارد؛ لذا باید نظریه کارآفرینی را بیش از نظریه رشد در ایران ببینیم. 

پورمختار: 

سیاست محدودسازی تلگرام
 با شکست مواجه شده است 

یکی از نمایندگان اصولگرای مجلس که از موافقان جدی فیلترینگ تلگرام بود، اذعان 
دارد که سیاست محدودسازی این پیام رسان با شکست مواجه شده است. 

محمدعلی پورمختار که موافق ادامه فیلترینگ تلگرام است، تأکید دارد حضور 
»نیروهای انقلابی و ارزشی« در این پیام رسان ضروری است، چرا که نباید اجازه داد 

مخاطبان تلگرام در معرض تبلیغات »زهرآگین« دشمنان قرار بگیرند.
پورمختار توضیح می دهد که اصولگرایان و رسانه های منتسب به این جناح که در 
روزهای اخیر به تلگرام بازگشتند، اطلاعاتی که به درد دشمن بخورد در این پیام رسان قرار 

نمی دهند از این رو، بابت درز اطلاعات نگرانی وجود ندارد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

سبد حمایتی نیمی از 
جمعیت ایران را در برمی گیرد 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سبد حمایتی کالا نیمی از جمعیت کشور را 
در برخواهد گرفت. این افراد برای دریافت سبد حمایتی در یک دسته بندی کلی به 

سه گروه تقسیم بندی شده اند. 
محمد شریعتمداری روز دوشنبه در حاشیه نخستین کنفرانس ملی کودکان دارای 
معلولیت در جمع خبرنگاران در سالن تلاش وزارت کار افزود: دسته اول افراد ذی 
صلاحی هستند که به دلیل میزان درآمدهای ثابتشان تحت نهادهای اجتماعی مانند 
کمیته امداد و بهزیستی هستند؛ همچنین افرادی که در نوبت پیوستن به این سازمان 
ها قرار دارند در این دسته قرار می گیرند و در اولویت قرار دارند.وی خاطرنشان کرد: 
این گروه از افراد در حال حاضر در حال دریافت سبد حمایتی هستند و توزیع سبد 
آنان از هفته پیش آغاز شده است؛ بخشی از آنان سبد خود را دریافت کرده اند و بقیه 
نیز در حال دریافت هستند.وی اضافه کرد: قدم بعدی برای پرداخت به افراد دارای 
درآمد ثابتی است که به نوعی پرداختهایشان متصل به دولت جمهوری اسلامی است 
یعنی از طریق سازمان برنامه و بودجه و وزارت امور اقتصاد و دارایی، منابع مالی خود 
را دریافت می کنند.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: امیدواریم ظرف روزهای 
اخیر به همت سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد و دارایی این ارقام در فیش های 
حقوقی این افراد پرداخت شود.شریعتمداری تصریح کرد: مبلغ پرداختی برای این افراد 
نیز به طور میانگین 200 هزار تومان است و به اشخاصی داده می شود که دارای درآمد 
کمتر از سه میلیون تومان هستند.وی افزود: برای جلوگیری از همپوشانی در اجرای 
مرحله سوم سبد حمایتی برای سایر اقشار جامعه که درآمد آنها نیز کمتر از سه میلیون 
تومان است منتظر اجرای مرحله دوم هستیم. به محض اینکه این کار صورت بگیرد، 
بر اساس دستورالعمل ابلاغی معاون اول رئیس جمهوری ظرف مدت کوتاهی، کمتر از 
مهلت مقرر در آیین نامه ابلاغی- که حدود دو هفته قید شده است- این پرداخت ها را 
عملیاتی می کنیم.وی ادامه داد: پرداخت برای سایر اقشار را از گروه هایی که بیمه شده 
هستند مانند کارگران ساختمانی و رانندگان آغاز می کنیم. در حقیقت از همه آنانی 
که در مجموعه گروه های دسته بندی شده تامین اجتماعی قرار دارند. مانند کارگران 
که قشر عظیمی از جامعه هستند و اکنون به دلیل وجود درآمدهای ثابت فاصله بین 
سرانه معیشت و حداقل حقوق و دستمزد در ماه در شرایط مطلوبی به سر نمی برند، 
آنها را تحت پوشش قرار می دهیم.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: این 
بار سبدی که توزیع می شود با ارقامی است که گفته شد. اما در آینده نظر بر این است 
که به سمت سبد کالایی حرکت کنیم و در نوبت های بعدی سبد کالایی را گسترش 
خواهیم داد.شریعتمداری در پاسخ به این سوال که آیا درآمد کمتر از سه میلیون 
تومان از یک شغل مدنظر است یا اینکه اگر به طور مثال کارمندان از جای دیگر درآمد 
داشته باشند، مجموع آن را در نظر می گیرند، گفت: جزئیات این مساله پس از اجرای 
مرحله دوم از طریق سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد و دارایی تعیین خواهد شد.

رییس سازمان حفاظت محیط زیست: 

دولت از بیان واقعیت ها واهمه ندارد 
معاون رییس جمهوری و رییس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: دولت دکتر 

روحانی دولتی پاسخگو بوده و از بیان واقعیات کشور واهمه ای ندارد. 
عیسی کلانتری روز دوشنبه در جلسه شورای اداری میاندوآب افزود: دولت تدبیر و 
امید در عملکرد خود شفاف بوده و پرچمدار مبارزه با فساد است.وی با بیان اینکه مردم 
دولت غیر پاسخگو را نمی پدیرند، گفت: دولت تمامی واقعیت ها را با مردم در میان می 
گذارد زیرا خود را در برابر مردم پاسخگو می داند.کلانتری با اشاره به اینکه دولت دکتر 
روحانی از پشتیبانی مردمی برخوردار است، بیان کرد: مردم دولت را از خود دانسته و 
از برنامه های آن حمایت می کنند.معاون رییس جمهوری و رییس سازمان حفاظت 
محیط زیست در خصوص فشارهای آمریکا بر ایران نیز گفت: آمریکایی ها هر آنچه در 
توان داشتند علیه نظام ما به کار گرفتند ولی کاری از پیش نبردند و اکنون نیز وضعیت 
رو بهبودی است.وی در مورد مشکلات زیست محیطی کشور بویژه مصرف آب نیز 
گفت: برداشت بی رویه از سفره های آب زیرزمینی در کشور سبب شده تا روزانه 6 
دهم میلی متر از سطح زمین در مناطقی نشست داشته باشد.کلانتری متوسط مصرف 
آب در کشور را بسیار بالا عنوان کرد و افزود: این امر محیط زیست را با خطر جدی 
مواجه کرده و می طلبد که همه نسبت به آن حساس بوده و جدیت بیشتری به خرج 
دهیم.وی با بیان اینکه با فرونشست زمین، تاسیسات و منابع زیربنایی کشور مورد 
تهدید جدی قرار می گیرد،  ادامه داد: برداشت بی رویه از سفره ها، تداوم حفر چاه ها، 
افزایش سطح زیرکشت محصولات کشاورزی، خشکسالی و حتی افزایش جمعیت را 
می توان از جمله علل افت سطح آب های زیرزمینی و فرونشست زمین عنوان کرد.

وی با بیان اینکه در کشور چاه ها در حال خشک شدن هستند، اظهار کرد: متوسط 
بارندگی از 250 میلیمتر به 205 میلیمتر کاهش یافته و این در حالی است که به 
دلیل گرم شدن زمین بیش از 2 هزار و 500 میلیمتر آب در کشور نیز تبخیر می شود. 

مسعود پزشکیان: 

حفظ وحدت به اقدام نیاز دارد 
نایب رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه حفظ وحدت در شرایط کنونی 
کشور ضروری است، گفت: این مهم در جامعه بیشتر از صحبت و مباحث تئوری به 

اقدام نیاز دارد. 
مسعود پزشکیان روز دوشنبه در همایش ملی »مبانی گفت و گو و راهکارهای 
عملی وحدت اقوام و مذاهب« با بیان اینکه وحدت به معنای کلمه در زمان حاضر 
احساس نمی شود، بیان کرد: ایجاد فضای ناامیدی و گیردادن های بی خودی، موجب 
ایجاد تفرقه در جامعه می شود.وی با بیان اینکه گفتار مسوولان با کردار آنان باید 
همخوانی داشته باشد، اضافه کرد: در شرایط فعلی سخنان تفرقه افکن، بزرگترین خطر 
برای کشور است.پزشکیان وحدت را یکی از بزرگترین نعمت های خداوند دانست که 
به بشریت هدیه شده است و ادامه داد: رشد افراد در جامعه نباید به خاطر قومیت، دین، 
زبان، مذهب و گرایش های سیاسی محدود شود.رییس دانشگاه ادیان و مذاهب قم نیز 
در این همایش، خودبزرگ بینی را عامل اصلی برای ایجاد تفرقه در جامعه دانست و 
افزود: ضعف در تعامل و گفت و گو را باید در خود افراد ریشه یابی کرد.حجت الاسلام 
سید ابوالحسن نواب با بیان اینکه ادیان الهی هیچ مشکلی با یکدیگر ندارند، گفت: باور 
انسان همواره به عاملی برای استفاده ابزاری از دین منجر می شود.وی با تاکید بر اینکه 
مبانی گفت و گو را باید از قرآن آموخت، اضافه کرد: جوهر ادیان آسمانی، جوهر قتل 
و کشتار نیست.وی با اشاره به ضرورت اقدام عملی در ایجاد وحدت در جامعه، افزود: 

بدون عمل، سمینارها و همایش ها خسته کننده خواهد بود.

مسایل مرتبط با سازوکار مالی اروپا :

مهم ترین محور گفت و گوی ظریف و هانت 
وزیران امور خارجه ایران و انگلیس درخصوص روابط و مناسبات دوجانبه ازجمله 
مسائل مرتبط با سازوکار مالی اروپا موسوم به SPV برای پیشبرد روابط اقتصادی و 
تجاری در چهارچوب برجام، مهم ترین مسایل منطقه و لزوم تسریع در پایان دادن به 

جنگ در یمن گفت وگو کردند. 
به گزارش مرکز دیپلماسی رسانه ای وزارت امور خارجه، جرمی هانت وزیر امور 
خارجه انگلیس که به همراه هیاتی به ایران سفر کرده است، پیش از ظهر روز - 
دوشنبه- با »محمد جواد ظریف« دیدار و گفت وگو کرد.وزیران امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران و انگلیس در این دیدار که در محل وزارت امور خارجه برگزار شد ، جنبه 
های مختلف روابط و مناسبات دوجانبه از جمله مسائل مرتبط با سازوکار مالی اروپا 
موسوم به اس پی وی )SPV( برای پیشبرد روابط اقتصادی و تجاری در چهارچوب 
برجام را مورد تبادل نظر و گفت وگو قرار دادند.طرفین همچنین در خصوص مهم 
ترین مسایل منطقه ای از جمله لزوم تسریع در پایان دادن به جنگ در یمن و نیز سایر 

روندهای جاری در منطقه گفت وگو کردند.

رئیس دفتر رئیس جمهور: 

مردم را نسبت به آینده ناامُید نکنیم
رئیس دفتر رئیس جمهور با اشاره به اینکه دولت با همه توان در راستای عمل به 
تعهدات و پاسخ به مطالبات به حق مردم تلاش می کند، گفت: نباید اجازه دهیم یأس 
و ناامیدی که هدف اصلی دشمنان در ایجاد جنگ اقتصادی، علیه ملت ایران است، در 

جامعه گسترش پیدا کند.
 به گزارش ایسنا، محمود واعظی در جریان سفر به استان آذربایجان غربی  و در 
دیدار با نخبگان و فعالان سیاسی این استان، با بیان اینکه این نشست ها موجب نزدیکی 
بیشتر میان افکار و نظرات بوده و همواره بر تشکیل این جلسات اصرار داشته ایم، گفت: 
تنوع افکار با وجود اینکه ممکن است نسبت به یکدیگر انتقاد وجود داشته باشد، موجب 
انتخاب های بهتر خواهد بود.وی با اشاره به اینکه نشست با فعالان سیاسی استان ها، 
همواره در برنامه های سفر استانی رئیس جمهور بوده و مباحث مطرح شده به اطلاع 
رئیس جمهور می رسد، اظهار داشت: باید همواره صداقت و نجابت را با رفتار و کنش 

سیاسی توأمان داشته باشیم.
وی تأکید کرد: دمکراسی بدون اخلاق و رفتار دمکراتیک جلوه گر نخواهد شد و 

هم اندیشی بیشتر می تواند ما را در رسیدن به اهداف مان کمک کند.

دبیر شورای عالی امنیت ملی با اشاره 
آمیز  تحقیر  و  پی  در  پی  شکست  به 
سیاست های آمریکا و اذنابش در منطقه، 
گفت: هرگونه همراهی با سیاست های 
دولت ترامپ از سوی برخی کشورهای 
به عنوان مشارکت در جنایات  اروپایی 
آمریکا، رژیم صهیونیستی و ارتجاع منطقه 

خواهد بود. 
جرمی هانت وزیر امورخارجه انگلیس 
عصر امروز - دوشنبه - با دریابان علی 
شمخانی نماینده مقام معظم رهبری و دبیر 
شورای عالی امنیت ملی دیدار و پیرامون 
مهم ترین موضوعات دوجانبه، منطقه ای 
و بین المللی مورد علاقه دو کشور با وی 
گفت وگو کرد.دبیر شورای عالی امنیت 
ملی کشورمان در این دیدار با انتقاد از عدم 
همکاری مناسب اتحادیه اروپا در شرایط 
خروج آمریکا از توافق بین المللی برجام و 
نقض قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل، 
اظهار داشت: مذاکرات هسته ای و توافق 
برجام به میزبانی و تلاش اتحادیه اروپا 
صورت گرفت و نقض آن نیز به معنای زیر 
پاگذاردن حیثیت، اعتبار و جایگاه سیاسی 

اتحادیه اروپا از سوی آمریکاست.
جمهوری  افزود:  شمخانی  دریابان 
انفعال طرف  به  توجه  با  ایران  اسلامی 
های دیگر برابر گفتار و رفتار ناشایست 
آمریکا بر اساس منافع ملی و مسئولیت 
های خود تصمیمات لازم را در مقابله 
با این اقدام و امکان بازگشت به شرایط 
پیش از توافق اتخاذ کرده است.وی تاکید 

کرد: سطح فعلی روابط اقتصادی میان 
دو کشور و تسهیل روابط بانکی در این 
زمینه رضایت بخش نیست.دبیر شورای 
عالی امنیت ملی با انتقاد از مواضع بی پایه 
برخی کشورها علیه سیاست های منطقه 
بر جدیت کشورمان  تاکید  و  ایران  ای 
در مبارزه مستمر با تروریسم، گفت: در 
صورتی که سیاست ها و اقدامات عملی 
جمهوری اسلامی و تقدیم ده ها شهید 
بود،  نشده  انجام  تروریسم  با  مقابله  در 
امروز داعش حکومت عراق و سوریه را 
در دست داشت و همسایه اروپا محسوب 
می شد.شمخانی با غیر قابل قبول دانستن 
عدم برخورد قاطع دولت انگلیس با شبکه 
تروریستی  گروه  ای حامی  رسانه  های 
که زنان و کودکان بی گناه را در اهواز 
کرد:  نشان  رساندند، خاطر  به شهادت 
این انتظار از دولت انگلیس وجود دارد 
که موضع خود در قبال لزوم مقابله با 
تروریسم و نقض حقوق بشر را به صورت 
شفاف اعلام و سیاست های اعمالی خود 

را نیز مطابق با آن دنبال کند.وی همچنین 
با انتقاد از رویه دولت انگلیس در فروش 
سلاح و تجهیزات امنیتی به کشورهای 
ناقض حقوق بشر مانند عربستان سعودی 
و بحرین خاطر نشان کرد: چشم پوشیدن 
از جنایت های فجیع کشورهای متجاوز 
محاصره  و  یمن  در  امارات  و  سعودی 
اقتصادی مردم مظلوم این کشور با هدف 
اعمال  بیانگر  اقتصادی،  منافع  حفظ 
بودن  معامله  قابل  و  دوگانه  استاندارد 
جان انسان ها در نظر مقامات کشورهای 
اروپایی و آمریکاست. شمخانی با اشاره به 
شکست پی در پی و تحقیر آمیز سیاست 
های آمریکا و اذنابش در منطقه تصریح 
با سیاست های  کرد: هرگونه همراهی 
دولت ترامپ از سوی برخی کشورهای 
اروپایی ضمن آن که بر روابط دراز مدت 
با کشورمان تاثیر منفی خواهد داشت، 
موجب شکل گیری نگاه منفی نسبت به 
آن کشورها نزد افکار عمومی ملت ایران و 
ملت های منطقه به عنوان شریک جرم 

در جنایات آمریکا، رژیم صهیونیستی و 
ارتجاع منطقه خواهد شد.شمخانی گفت: 
اگر آمریکا مقابل ایران خواسته هایش 
را به اروپا تحمیل کند فردا در مناسبات 
خواهد  ورود  هم  سایر کشورها  با  شما 
کرد و اتحادیه اروپا باید نه به خاطر برجام 
بلکه به خاطر دفاع از هویت و استقلال 
خودش جلوی زیاد خواهی های آمریکا 
را بگیرد. دبیر شورای عالی امنیت ملی 
تاکید کرد: امروز داشتن جهانی با ثبات و 
عاری از خشونت و ناامنی با برائت جستن 
از سیاست های تنش زا و بحران آفرین 
آمریکا و رژیم صهیونیستی و اتخاذ مواضع 
و سیاست های مستقل در مسیر تامین 
منافع مشترک ملت ها قابل تحقق است. 
* اروپا مایل به حفظ دستاوردهای 

برجام است 
جرمی هانت وزیر امور خارجه انگلیس 
نیز در این دیدار با اشاره به مشکلات و 
موانعی که دولت آمریکا در مسیر مبادلات 
مالی و روابط بانکی پس از برجام ایجاد 
پیگیری و حل  بر ضرورت  است،  کرده 
و فصل مسائل پیش رو تاکید کرد.وی با 
ابراز خرسندی از سفر به جمهوری اسلامی 
ایران و دیدار و گفت وگو با مقامات عالی 
کشورمان، اظهار داشت: اروپا مایل به حفظ 
دستاوردهای برجام است و در این مسیر 
ایده هایی مانند تاسیس سامانه تبادل مالی 
مستقل از آمریکا و اقتصاد بدون دلار را با 
جدیت دنبال کرده و در تلاش مشترک 

برای عملیاتی کردن آن است.

سخنگوی وزارت خارجه گفت: هدف از طرح شایعاتی مثل استعفای آقای ظریف در 
شرایط کنونی تضعیف وزارت خارجه است.

بهرام قاسمی در نشست خبری هفتگی خود با تکذیب خبر استعفای محمدجواد 
ظریف افزود: این خبرها که از کانال های خاصی پردازش و منتشر می شود حساب شده 

و دقیق است و هدفش در شرایط کنونی تضعیف وزارت امور خارجه است.
وی گفت: آقای ظریف با قدرت تمام فعالند. دیروز در کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس حضور داشتند و امروز هم میزبان یک مقام خارجی هستند.
سخنگوی وزارت خارجه افزود: بار اول نیست که این شایعات در فضای مجازی و حتی 

برخی رسانه های رسمی کشور منتشر می شود.
* درخواستی از اژه ای دریافت نکرده ایم

 سخنگوی وزارت خارجه گفت: ما هیچگونه درخواستی از سخنگوی قوه قضاییه برای 
ارائه مدارک پولشویی دریافت نکرده ایم.

بهرام قاسمی در ادامه نشست خبری هفتگی خود افزود: ایشان زمانی می توانند این 
موضوع را مطرح کنند که نامه ای از طرف قوه قضاییه به وزارت خارجه ارسال شود.

قاسمی با تأکید بر اینکه در موضوع پولشویی سخن وزیرخارجه بیان شفاف و روشنی 
بود که نیاز به روشنگری بیشتر ندارد، گفت: آقای ظریف از یک آسیب جدی در اقتصاد 
ایران سخن گفتند.وی ادامه داد: وزیرامورخارجه اولین کسی نبود که این موضوع را 
بیان کرد بلکه در گذشته هم برخی از افراد در رسانه ها این موضوع را مطرح کردند و 
آقای ظریف در ادامه آن مباحث و باتوجه به شرایط اقتصاد مقاومتی و دوران تحریم این 
موضوع را بیان کردند.سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: چیز عجیبی در بیان آقای 
ظریف نیست بلکه یک تصویری از مشکل و معضلی اقتصادی که باید رفع شود بیان 
شد.قاسمی گفت: همانطور که روز یکشنبه هم در کمیسیون امنیت ملی مطرح شد آقای 
ظریف به ارگان و فرد خاصی اشاره نکردند بلکه یک معضل و بیماری را مطرح کردند.وی 
افزود: من تعجب می کنم از اینکه چرا این گفتار تا این حد با واکنش های تند از طرف 
برخی از سیاستمداران مواجه شده است.وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر درخواست یکی 
از نمایندگان مجلس که از آقای ظریف خواسته بود مدارک پولشویی در ایران را به قوه 
قضاییه ارائه دهد، افزود: به نظر می رسد بیان آن نماینده محترم مثل دیگر بیانات ایشان 

با واقعیت تطبیق نمی کند و احتمالا بر اثر سوء تفاهم این موضوع را مطرح کرده اند.
* برای خروج از برجام تاریخ مشخص نمی کنیم 

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: ما برای خروج از برجام تاریخ مشخص نمی کنیم.
بهرام قاسمی در ادامه نشست خبری هفتگی خود با تأکید براینکه ما در برجام به دنبال 
منافع و مصالح خودمان هستیم، افزود: بنابراین مهم آن چیزی است که ما باید بدست 
آوریم، تاریخ مهم نیست.وی تصریح کرد: ما نباید خود را قربانی تاریخ های ساختگی کنیم 
زیرا اگر قرار باشد موضوع را در زمان مشخصی دنبال کنیم حتما این کار را خواهیم کرد.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: بنابراین از بیان زمان و تاریخ در این مورد 
خودداری می کنیم زیرا موضوع را پیچیده می دانیم. ما در عین حال منتظر اروپایی ها 

نخواهیم ماند و از همه گزینه ها استفاده خواهیم کرد.
قاسمی ادامه داد: اعتقادی ندارم که ماندن ما در برجام بی فایده است. چرا که مقامات 
ایرانی، مصالح، منافع و امنیت ملی را به خوبی درک می کنند و آن ها هستند که براساس 

گزارشات کارشناسی تصمیم می گیرند که ماندن یا نماندن ما به نفع و یا ضرر ماست.
وی با اشاره به خروج آمریکا از برجام گفت: تلاش ما در این راه ادامه پیدا کرد و امیدوار 
بودیم که بتوانیم به توافق های لازم برسیم اما در عمل شاهد بودیم آن سازوکارها در 
زمان معین به انجام نرسید.قاسمی گفت: اگر به این نتیجه برسیم که ماندن ما در برجام 
نامطلوب و به ضررمان است حتما تصمیماتی را اتخاذ خواهیم کرد که متضرر نشویم. 

همه مقامات مسائل را حراست می کنند و پیش بینی های لازم را اتخاذ خواهند کرد.

شمخانی در دیدار وزیر امور خارجه انگلیس: 

همراهی با دولت ترامپ مشارکت در جنایات آمریکاست 

بهرام قاسمی :

شایعه استعفای ظریف با هدف تضعیف وزارت خارجه است

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

معاون سیاسی وزیر امور خارجه گفت: کسی در ایران 
به خاطر تحریم دست ها را بالا نخواهد برد؛ ما راه خود 
را پیدا خواهیم کرد کما اینکه در گذشته نیز پیدا کردیم.

سید عباس عراقچی روز دوشنبه در چهارمین همایش 
بین المللی نظام بین الملل، تحولات منطقه ای و سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی ایران که در دانشگاه علامه 
طباطبایی برگزار شد، با اشاره به تلاش های اروپایی ها 
برای حفظ برجام اظهار داشت: تحریم های آمریکا و فشار 
آمریکا هزینه هایی برای ایران دارد ولی ما راه خود را پیدا 
خواهیم کرد. کما اینکه در گذشته هم پیدا کردیم. این 
طور نیست که نتوانیم مسیرمان را ادامه دهیم. عراقچی 
گفت : کسی در ایران به خاطر تحریم دست ها را بالا 
نخواهد برد بخصوص این که شرایط ما به مراتب بهتر 
از قبل از برجام است.معاون سیاسی وزیر امور خارجه با 
تشریح تلاش های اروپا برای حفظ برجام اظهار داشت: با 
در نظر گرفتن این تاریخچه و تلاش هاست که می توان 
به این سوال پاسخ داد که آیا اروپا تلاش می کند برجام 
را حفظ کند و ما باید با اروپا همراهی کنیم یا تلاش های 

اروپا نمایشی است و می خواهد وقت ایران را تلف کند.
عراقچی با بیان این که پاسخ به این سوال نقش تعیین 
کننده ای در سیاست ما خواهد داشت، اظهار داشت: نمی 
توان به این سوال پاسخ قطعی داد چرا که نشان های قوی 
از هر دو طرف وجود دارد اما پاسخی که ما می دهیم 
این است که چه اروپا نمی خواهد با ما کار کند و با ما در 
حال بازی است و آنها هم نمی خواهند ما از منافع برجام 
استفاده کنیم، و یا اینکه تحت ف شارهای آمریکا قرار دارد 
؛ در نتیجه هیچ تفاوتی نمی کند و نتیجه این است که 

اروپا هنوز یا نتوانسته و یا نخواسته سازوکاری ایجاد کند 
که منافع ما در برجام تامین شود.

* اروپا باید آماده هزینه دادن باشد
امور خارجه گفت: منطقه ما  معاون سیاسی وزیر 
از مشکلات، تنش و درگیری است و در  کلکسیونی 
این شرایط باید دید آیا اضافه شدن بحران هسته ای به 
امنیت منطقه کمک می کند؟ آیا اروپا تحمل موج جدید 
مهاجرت و تروریسم را به کشورهای خود دارند؟ اروپا این 

ها را باید در نظر داشته باشد.
عراقچی افزود: هزینه سیاست های آمریکا برای جهان 
غرب به مراتب سنگین است. ایران قبلا هم از این تجربیات 
داشته و هر بار قوی تر بیرون آمده است . خودشان می 
گویند ایران بازیگر کلیدی منطقه است و توانمندی های 
دفاعی ما از ایران ، اقتداری ایجاد کرده که کسی نمی 
تواند آن را نادیده بگیرد.این اقتدار با وجود 40 سال تحریم 
بدست آمده است. ما این تحریم را هم رد خواهیم کرد 
ضمن اینکه شرایط ما بهتر از گذشته هم هست.وی اظهار 
داشت: کشورهای اروپایی و بقیه اعضای برجام مسئولیت 
بین المللی و جمعی برای حفظ این توافق دارند اما این 
طور نیست که شرایط موجود بتواند ادامه داشته باشد. با 
این وضعیت، اروپایی ها باید بتوانند برجام را حفظ کنند 
و آمادگی پرداخت هزینه را داشته باشند. درواقع اگر فکر 
می کنند برجام برای حاکمیت و اعتبار آنها حائز اهمیت 

است باید آماده پرداخت هزینه هم باشند.
* هنوز هم اروپا قادر نیست SPV را اعلام کند

عراقچی گفت: مهلت چند هفته ای اروپایی ها چند 
ماه شده و آن ها هنوز قادر نیستند SPV ) سازوکار ویژه 

مالی( را رسما اعلام کنند چون فشارهای آمریکا هم به 
شدت سنگین است.وی اظهار داشت: آمریکا فشار می 
آورد که SPV شکل نگیرد و همکاری های اروپا و ایران 
قطع شود. روز جمعه برایان هوک از اروپا انتقاد کرد که 
چرا می خواهند SPV درست کنند و هر کشوری که
SPV در آن ثبت شود، در معرض تحریم قرار می گیرد.

معاون سیاسی وزیر امور خارجه با بیان این که هر 
شرکتی که با ایران کار کند مورد تهدید آمریکا واقع می 
شود، اظهار داشت: آمریکایی ها هیات هایی را به اروپا 
فرستادند و با بانک ها و شرکت های اروپایی تماس 
گرفتند که نمی توانید در صورت همکاری با ایران، با 
آمریکا هم همکاری کنید و ما ویزای آمریکا به شما نمی 
دهیم.عراقچی گفت: آمریکایی ها فضایی درست کردند 
که شرکت های اروپایی از ترس تحریم مجبور به خروج 
از ایران می شوند و در این شرایط اروپایی ها ساز و کار 
ویژه را رها نکردند و در جلسات کارشناسی نکات فنی و 

حقوقی بحث شده است.
*  هنوز هیچ کشوری حاضر به میزبانی سازوکار 

مالی نشده است
وی با بیان این که هنوز هیچ کشوری حاضر نشده 
میزبانی ساز وکار ویژه مالی را بر عهده بگیرد، گفت: 
اروپایی ها 20 روز با اتریش مذاکره کردند و اتریشی ها در 

آخرین لحظه گفتند که این کار را نمی کنند.
عراقچی اضافه کرد: سران لوکزامبورگ هم گفتند 
که در این مورد طرف گفت وگو قرار نگرفته اند و اگر 
هم بگیرند این ساز و کار را قبول نخواهند کرد و در این 

شرایط اروپا هنوز از ثبت SPV هم ناتوان است.

سید عباس عراقچی: 

کسی در ایران به خاطر تحریم دست ها را بالا نخواهد برد

معاون اول قوه قضاییه گفت: در مورد دو فردی که 
به عنوان مفسد فی الارض و از طریق ارتکاب اخلال در 
نظام پولی و ارزی کشور به اعدام محکوم شدند، چند 
قانون داریم و اگر کسانی شبهه ای یا بحثی دارند، می 
توانند حتی اگر حقوقدان نیستند به این قوانین مراجعه 

کنند. 
روز  ای  اژه  الاسلام غلامحسین محسنی  حجت 
دوشنبه در حاشیه جلسه عالی مسئولان قضایی در 
جمع خبرنگاران افزود: با توجه به شرایط کنونی که قوه 
قضاییه مقابله با مجرمان را تشدید و تسریع کرده است، 
باید توضیحاتی را در خصوص پرونده های اخیر فساد 

اقتصادی که حکم مجرمان آنها اجرا شد، بیان کنم.
وی افزود: قوه قضاییه مبارزه با فساد را از قبل در 
دستور کار خود داشته است اما در شرایط کنونی که 
دشمن به صورت رسمی اعلام جنگ اقتصادی کرده و 
امید به این جنگ بسته که بتواند فشار را بر مردم زیاد 
کند و وضع روزمره مردم را مختل کند، اگر کسانی در 
این شرایط دست به فساد بزنند، خصوصا فسادی که 
به صورت شبکه ای و اخلال در نظام اقتصادی باشد، 
در اینجا می طلبد که یک مبارزه جدی تر، متناسب با 
شرایط جنگی اعمال شود.معاون اول قوه قضاییه گفت: 

بر همین اساس استجازه ای از مقام معظم رهبری در 
خصوص تسریع و قاطعیت در برخورد با این پرونده ها 
انجام شد و در تعیین قضاتی که در این پرونده ها در حال 
رسیدگی هستند، سعی شده هر شعبه از سه قاضی 
تشکیل شود؛ قضاتی که با تجربه، متدین و دارای سابقه 
خوبی در این زمینه ها هستند که این کار انجام شده 
است. محسنی اژه ای اضافه کرد: البته من با مغرضین 
و معاندین کاری ندارم؛ اما اگر کسانی شبهه ای دارند، به 
این قوانین مراجعه کنند. البته وقت نیست همه مفاد و 
مواد را توضیح دهم و فقط نشانی می دهم تا مراجعه 
کنند. البته اگر کسی به اصل قانون اشکال دارد، آن یک 
بحث دیگر است؛ چون ما ملزم به اجرای قانون هستیم.

معاون اول قوه قضاییه اظهار کرد: ما یک قانون داریم 
که مصوب سال 67 است. البته درباره این قانون بین 
مجلس و شورای نگهبان اختلافی بود که بعد به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام رفت و در سال 67 تصویب و 
لازم الاجرا شد. این قانون که عنوانش تشدید مجازات 
مرتکبان ارتشاء، اختلاس و کلاهبرداری بود، موادی 
دارد.وی افزود: در ماده چهار این قانون آمده است که 
چنانچه افرادی به صورت شبکه ای یا کسی که رئیس 
این شبکه و باند است اقداماتی انجام دهند، اگر کسی در 

حد فساد فی الارض باشد، حکم مفسد فی الارض بر او 
جاری می شود؛ آنجا هم نگفته اند که حکم افساد فی 

الارض چه چیزی است.
محسنی اژه ای گفت: اگر کسانی شبهه ای دارند می 
توانند به این قانون مراجعه کنند. قانون دیگری هم در 
این رابطه داریم با عنوان قانون اخلال در نظام اقتصادی 
کشور که مصوب سال 69 است که اختلافی در روند 

تصویب آن بین مجلس و شورای نگهبان نبوده است.
وی افزود: در ماده یک این قانون آمده است که 
چه مواردی اخلال در نظام اقتصادی کشور است. من 
خواهش می کنم همه مردم - حتی لازم نیست به 
حقوقدان ها مراجعه کنند- بلکه همه مردم مراجعه کنند 
و بندهای این قانون را بخوانند که توضیح داده است که 

اخلال در نظام اقتصادی چیست.
معاون اول قوه قضاییه اضافه کرد: ماده یک این 
قانون به اخلال در نظام اقتصادی اشاره کرده و ماده 
2 هم مجازات آن را تعیین کرده و گفته است اگر 
چنانچه اخلال در نظام اقتصادی به این گونه باشد، 
فرد مستوجب مفسد فی الارض و اعدام است و اگر به 
طریقی دیگر باشد که در ماده 2 توضیح داده شده است، 

از 5 تا 20 سال حبس دارد.

محسنی اژه ای: 

حکم اعدام 2 مفسد فی الارض شبهه قانونی ندارد 

جمال رازقی *

مصطفی داننده
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ابهامات قانونی و فلسفه وجودی هیات عالی نظارت مجمع تشخیص نظام

مجمع تشخیص مصلحت مجلس سنا نیست
هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، نهاد نوظهوری است که به دلیل 
برخی ابهامات در جایگاه و وظایف قانونی اش، مباحثی را در فضای سیاسی و رسانه ای 

کشور دامن زده است.
جایگاه مجلس تشخیص مصلحت در قانون اساسی کشور مشخص بوده و نقش و 
کارکرد آن نیز برای همگان واضح و روشن است. با این حال جایگاه و عملکرد هیأت عالی 
 CFT و FATF نظارت که نهادی تازه تأسیس است به ویژه پس از ورودش به موضوع
مباحث و مناقشاتی را در فضای سیاسی کشور موجب شده است. موافقان و مخالفان هر 
یک از دیدگاه و زوایه دید خود به فلسفه وجودی چنین نهادی پرداخته اند.در جلسه 
30 دی ماه سال گذشته مجمع تشخیص مصلحت نظام که به ریاست آیت الله هاشمی 
شاهرودی تشکیل شد، با رأی اعضا، هیأت عالی نظارت مجمع به منظور نظارت بر حُسن 
اجرای سیاست های کلی نظام، ابلاغ شده از سوی رهبر معظم انقلاب تشکیل و اعضای 
آن انتخاب شدند.براساس این رأی، علاوه بر رئیس و دبیر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، آقایان نبوی، ایروانی، مظفر، وحیدی، انصاری، مصباحی مقدم، میرسلیم، آقامحمدی، 
توکلی، باهنر، دانش جعفری، دری نجف آبادی و رئیسی به عنوان اعضای این هیأت نظارت 
انتخاب شدند.نظر به اهمیت موضوع پژوهشگر ایرنا با آیت الله »سید حسین موسوی 
تبریزی«نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی و دادستان کل کشور در دوران دفاع مقدس 
گفت وگویی را انجام داده است. در ادامه ضمن بیان دیدگاه های وی، به نظرات برخی از 

نمایندگان مجلس نیز اشاره خواهد شد.
* رفع اختلافات مجلس و شورای نگهبان فلسفه وجودی مجمع تشخیص

به گفته کارشناسان رفع اختلاف بین مجلس و شورای نگهبان دلیل اصلی دستور 
امام راحل )ره( برای ایجاد مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده است. در بهمن 1362 
رئیس جمهوری، رئیس مجلس شورای اسلامی، رئیس دیوان عالی کشور، نخست وزیر و 
مرحوم سید احمد خمینی درخواستی برای چاره جویی برای رفع اختلافات مجلس و 
شورای نگهبان برای حضرت امام خمینی )ره ( ارسال می کنند. امام راحل )ره( هم در 
تاریخ 17 بهمن 1366 هجری شمسی با صدور فرمانی، مجمع تشخیص مصلحت نظام 

را برای رسیدگی به این قبیل امور تأسیس کردند. 
آیت الله موسوی تبریزی ضمن اشاره به این پیشینه اظهار داشت: ایجاد مجلس 
تشخیص مصلحت نظام تصمیم درست، مهم و خوبی بود که امام رحمت الله علیه در 
ابتدای انقلاب به نفع مصالح و منافع ملی گرفتند. البته مخالفت هایی هم در آن زمان 

صورت گرفت اما امام در آن زمان تصمیم درست را گرفتند. 
*  مجمع تشخیص مصلحت مجلس سنا نیست

گاهی در مباحث سیاسی وقتی از مجمع تشخیص نام برده می شود به نوعی به 
شباهت آن با مجلس سنا اشاره می شود. در این مورد آیت الله هاشمی شاهرودی اخیرا 
در گفت وگو با صدا و سیما در جواب پرسش خبرنگار چنین گفته است: اگر بنا به بازنگری 
قانون اساسی باشد و در قانون اساسی وجود 2 مجلس در کشور قرار گیرد، اختیاراتی که 
امروز برعهده مجمع تشخیص مصلحت نظام است در چارچوب اختیارات مجلس سنا 
قرار می گیرد، ولی امام خمینی)ره( با تیزبینی در اوایل انقلاب بخش های مهمی از وظایف 
مجلس سنا را بر عهده مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار دادند، تا اگر قانونگذاری گاهی 
برخلاف قوانین بالادستی باشد و نیاز باشد که به طور مثال مجمع سنایی باشد که قوانین 
تصویری مجلس عوامل را اصلاح کند در کشور ما مجمع تشخیص مصلحت نظام این 
وظیفه را برعهده دارد.به گفته برخی از حقوقدانان، مجلس سنا که در برخی از نظام های 
سیاسی وجود دارد، به معنای واقعی کلمه مجلس قانون گذاری به شمار می رود. اما مجمع 
تشخیص مصلحت، اساسا چنین صلاحیتی را ندارد . در این مورد آیت الله سید حسین 
موسوی تبریزی دبیرکل مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم گفت: در قانون 
اساسی چیزی به نام مجلس سنا نداریم و این حرف هایی که می زنند نوعی تعارف است. 

ما باید به قانون اساسی نگاه بکنیم و بر اساس آن حرف بزنیم.
*  لزوم کار تخصصی در مجمع تشخیص

یکی از مواردی که می تواند بر نقش و جایگاه مجلس تشخیص مصلحت نظام آسیب 
برساند، این است که این نهاد دستخوش رقابت های جناحی و منافع گروهی گردد.

آیت الله موسوی تبریزی گفت: تقریباً از همه جناح های اصلی سیاسی کشور در این 
نهاد حضور دارند. اگر باند و باند بازی و مصالح جناحی در مجلس مصلحت رسوخ نکند و 
واقعاً برای تشخیص مصالح نظام و کشور عمل کنند بسیار هم مفید و خوب است. البته 
باید کار کارشناسی و تخصصی صورت بگیرد. اینکه من یا هر کس دیگری وارد مجمع 
تشخیص مصلحت شود و بگوید این مورد با شرع تناقض دارد این کافی نیست. در این 
مجمع باید افراد متخصص در مورد موضوعات مهم و قابل بحث نظر کارشناسی بدهند. 

*  هیات عالی نظارت و چالش جایگاه قانونی 
مجلس شورای اسلامی از جلوه های بارز حاکمیت ملی و نماد مردم سالاری در نظام 
جمهوری اسلامی است.مطابق اصل 62 و 71 قانون اساسی، مجلس در عموم مسائل در 
حدود مقرر در قانون اساسی، می تواند قانون وضع کند؛ بنابراین صلاحیت عام تدوین همه 
قوانین مورد نیاز جامعه، در انحصار مجلس قرار دارد. برخی از صاحبنظران بر این باورند 
که ورود هیات عالی نظارت مجمع تشخیص به حوزه قانون گذاری نوعی موازی کاری 
با مجلس به شمار می رود و منجر به تضعیف جایگاه آن می شود. علی مطهری از این 
مساله به عنوان یک بدعت یاد کرده است و سایر نمایندگان مخالف نیز هر یک به نوعی 

چنین دیدگاهی دارند.
برای مثال عزت الله یوسفیان ملا نماینده مردم آمل و لاریجان و عضو فراکسیون 
حقوق بشر مجلس در گفت وگویی با ایرنا گفت: کار این هیئت در جهت تضعیف قانون 
اساسی و در جهت تضعیف مجلس است مجمع تشخیص هم همین مسیر را رفته است؛ 
ما در هر مرجع سوگند می خوریم که باید به قانون اساسی وفادار باشیم در حالی که این 

برخلاف سوگندی است که خورده اند و لطمه زدن به قانون اساسی است.
به گفته برخی از صاحب نظران، ایجاد هیئت عالی نظارت در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام می تواند موجبات اختلاف و مناقشات در فضای سیاسی کشور را فراهم 

سازد. 
این صاحب نظران بر این باور هستند که چون هیئت عالی نظارت در قانون اساسی 

جایگاهی ندارد لذا وجود و عملکرد آن نیز قانونی نیست.
در این مورد سید احسان قاضی زاده هاشمی دبیر هیئت رئیسه و عضو فراکسیون 
جوانان مجلس در گفت وگو با ایرنا گفته است: حوزه قانونگذاری این هیئت و حوزه 
نظریات آن باید مشخص شود؛ اکنون این هیئت نظرات خود را به شورای نگهبان ارائه 
می دهد و نظرات آنها از طریق شورای نگهبان به مجلس ارسال می شود .حقوقدانان اعتقاد 
دارند که حتی نظریاتی که با عنوان تغایر با سیاست های کلی مطرح است، مجمع آن ها 
را بررسی می کند، خود مجمع یک رکن است و در قانون اساسی پیش بینی شده است 

اما در مورد هیئت عالی نظارت این گونه نیست.
با این وجود موافقان بر قانونی بودن آن تأکید دارند. از دید آنها این هیئت از اعضای 
مجمع بوده و توسط این مجمع تشکیل شده است بنابر این وجود و عملکرد آن کاملًا 

قانونی است.
حجت الاسلام و المسلمین غلامرضا مصباحی مقدم عضو هیئت عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به این سووال که آیا در قانون اساسی غیر از شورای 
نگهبان هیچ نهاد دیگری حق بررسی مصوبات مجلس را آن هم صرفاً از نظر انطباق با 
شرع و قانون اساسی دارد' گفته است:'پاسخ من این است که خیر. هیچ نهاد دیگری از نظر 
انطباق مصوبات مجلس با قانون اساسی و شرع غیر از شورای محترم نگهبان پیش بینی 
نشده است ولی آیا معنای این سخن این است که هیچ نهاد دیگری و هیچ مقام دیگری 
غیر از شورای محترم نگهبان از بعد دیگر و از جهت دیگری مثل سیاست های ابلاغی 
مقام معظم رهبری، حق نظارت بر مصوبات مجلس را ندارد؟ قانون اساسی بر اساس اصل 
110بند دو، نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام را از وظایف رهبر انقلاب 
اسلامی معرفی می کند و این حق را هم به ایشان می دهد که این وظیفه نظارتی را به 

شخص دیگری واگذار کنند. 
' اکنون بیش از یک دهه است که رهبر معظم انقلاب این وظیفه نظارتی را بر عهده 
مجمع تشخیص مصلحت نظام گذاشته اند... در زمان حیات مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی نظارت مجمع اعمال می شد و از این جهت مساله امر تازه ای نیست. آنچه که 
تازه اتفاق افتاده این است که در دوره اخیر مجمع تشخیص مصلحت نظام، دستور تازه ای 
است که رهبر معظم انقلاب داده اند و این وظیفه را از مجمع تشخیص مصلحت نظام به 
یک هیئت منتخب مجمع تشخیص منتقل کرده اند و از این جهت هیئت عالی نظارت 
تشکیل شد. بنابراین از نظر قانون اساسی امری بسیار واضح و روشن است که رهبر انقلاب 
بر اجرایی شدن سیاست ها، حق نظارت دارند و این حق نظارت خودشان را می توانند به 
شخص دیگری واگذار کنند و در دور جدید به هیئت عالی نظارت واگذار کرده اند که با 

دستور ایشان، تشکیل شده است.'
به هر حال صاحبنظران با اشاره بر لزوم اتمام مناقشات موجود بر سر هیأت عالی 
نظارت، تصریح دارند که تخصص، تعهد و منطق و تمکین به قانون اساسی کشور بایستی 
مورد تاکید مجمع تشخیص بود و جز منافع ملی هیچ چیز دیگری مبنای عملکرد آن 

قرار نگیرد. 
آیت الله موسوی تبریزی با تاکید بر این نکته، گفت: باید تخصص و تدین دو ویژگی 
اصلی اعضای مجمع باشد. اعضا بر اساس چنین ملاک و معیارهایی انتخاب و حتی در 
فرایند کار از حضور کارشناسان و متخصصان بیرونی استفاده شود تا تصمیمات گرفته 

شده کاملًا بر اساس منافع ملی باشد. 
بنابر این هر نهادی بدون شک کارکردی را دنبال می کند و پاسخگوی نیازهای جمعی 
است. اساسا از نگاه جامعه شناسان نهاد، یعنی پاسخگویی به یک نیاز جمعی. از این رو 
نهاد می تواند بسته به جمعی که نیاز آن را برآورده می سازد در مقیاس محلی، منطقه 
ای، ملی و حتی بین المللی وجود داشته باشد و هیات عالی نظارت نیز مستثی از این 

قاعده نخواهد بود.

نکتـه

رییس جمهوری گفت: اجاره نمی دهیم مردم در تامین 
کالاهای اساسی دچار مشکل شوند و این کالاها را با همت مردم 

تولید خواهیم کرد و آنچه لازم است را از خارج وارد می کنیم.
حجت الاسلام حسن روحانی روز دوشنبه در جمع مردم 
آذربایجان غربی در ورزشگاه شهید چمران شهر خوی خطاب به 
مردم افزود: برای من و هیات همراه افتخار بزرگی است که امروز 
میهمان شما مردم بزرگوار، فهیم و مرزبان جمهوری اسلامی ایران 

و مردم قهرمان آذربایجان غربی هستیم. 
وی اظهار داشت: خوشحالم که امروز سفر را از شهر دارالایمان، 
فرهنگ، علم و دانش، جهاد، ایثار، فقاهت و عرفان آغاز می کنیم؛ 
شهر خوی در میان همه مردم ایران به عنوان شهر پرنشاط و 

نگینی در مرزهای غربی ایران می درخشد. 
وی اضافه کرد: خوشحالم که در ماهی میهمان شما هستم که 
همه ما میهمان پیامبرعظیم الشان اسلام )ص(، امام صادق )ع( و 

ماه آغاز امامت حضرت ولی عصر)عج( هستیم.
رییس جمهوری کشورمان گفت: پیامبر برای ما و برای همه 
جهانیان خیر و رحمت و معنویت و برادری و همزیستی مسالمت 
آمیز و اخلاق و زندگی مادی و معنوی را برای بشر به ارمغان آورد؛ 
فخر ما این است که ما پیرو آن پیامبر رحمتی هستیم که برای 

همه جهانیان رحمت و مهربانی بود.
وی با بیان اینکه فخر ما اسلام و ایران است و البته ما ایرانیان 
به آذربایجان قهرمان هم فخر می کنیم، تاکید کرد: همواره 
آذربایجان به عنوان سنگر بزرگ حراست و حفاظت از ایران بزرگ 

و مقتدر اسلامی بوده است. 
وی افزود: ما در سایه راهی که پیامبر عظیم الشان ما را آشنا 
کرده است، در مسیر اقتدار و قدرت ایران اسلامی حرکت خواهیم 

کرد. 
به  اینکه  از  قبل  من  کرد:  اضافه  روحانی  الاسلام  حجت 
آذربایجان و خوی عزیز نکاتی را به عرض برسانم، لازم می دانم 
از مردم شریف و قهرمان ایران در این ماه ها و در این ایامی که 
دشمنان ما می خواستند ما را از استقلال و آزادی و اسلام و 
جمهوریت و مردم سالاری پشیمان کنند؛ با قدرت و اقتدار در 

برابر دشمنان ایستادگی کردند، قدردانی کنم.
وی تاکید کرد: آنها می خواستند 13 آبان را ایران آشفته 
ببیند؛ آنها می خواستند 13 آبان را روز غم و اندوه مردم ایران 
مشاهده کنند، اما مردم ایران با مقاومت و ایستادگی شان روز 13 
آبان را روز قدرت و ایستادگی ملت در برابر دشمنان به نمایش 
گذاشتند. رییس جمهوری کشورمان ادامه داد: درود بر شما مردم 
بزرگ و مردم قهرمانی که چهلمین سالگرد انقلاب اسلامی را با 
قدرت و نشاط به رخ جهانیان خواهید کشید و به همه دشمنان 
ما خواهید فهماند که با فشار بر ملت ایران و بر اقتصاد کشورمان 
و با ایجاد مشکلات برای مردم قادر نیستند آنان را از اهداف 
بلندشان باز گردانند. وی گفت: کاخ نشینان کاخ سفید بدانند 
ملت ما ملت غیور و بزرگی است که همواره پیرو فرهنگ عاشورا و 
سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین بوده و ما در برابر خداوند 
بزرگ سر فرود می آوریم و رکوع و سجود می کنیم و در برابر هیچ 

قدرتی به حول و قوه الهی سر فرود نخواهیم آورد. 
وی اضافه کرد: دشمنان ما در مسیر ایجاد فشار اقتصادی و 

فشار جنگ روانی بر ملت ایران هستند؛ آنها فکر می کنند در 
سایه فشار به مردم در برابر حرف ناحق و نابجا تسلیم خواهیم شد

* آغازگر منازعه و جنگ نبودیم
حجت الاسلام روحانی تاکید کرد: مردم ایران باید به خوبی 
بدانند ما به عهدمان وفادار بوده ایم؛ ما در قراردادهایمان در برابر 
دنیا طبق فرهنگ اسلام به عهدمان وفا کردیم؛ ما آغازگر منازعه 
و جنگ کشی نبودیم، اما آنها در سایه شکست های پی در پی به 

فکر انتقام گیری از ملت ایران هستند.
وی گفت: آنها فکر می کنند این جوانان ایران هستند که پای 
استعمار را از کل منطقه قطع کرده اند و فکر می کنند در عراق، 
سوریه و یمن به خاطر ایستادگی ملت ما شکست خورده اند، اما 
اشتباه می کنند، این شکست نتیجه ایستادگی همه مردم منطقه 

و کل ملت های مسلمان است. 
وی اضافه کرد: در کنار ملت ایران، ملت عراق، افغانستان، 
یمن و سراسر دنیای اسلام به فکر استقلال خود هستند؛ البته 
اگر برادران مسلمان ما از ما یاری بخواهند ما هم به وظیفه خود 
عمل می کنیم.حجت الاسلام روحانی گفت: البته تلاش کردیم و 
نگذاشتیم تا داعش را بر این منطقه مسلط کنید و می دانیم شما 
ناراحت و عصبانی هستید؛ می دانیم شما احساس شکست می 
کنید؛ شما نتوانستید به اهداف خود در عراق، سویه و یمن برسید؛ 
می دانیم در برابر مردم یمن ناچار هستید سر فرود آورید اما چرا 

می خواهید از مردم ایران انتقام بگیرید. 
وی ادامه داد: به اشتباه های خود برگردید؛ فکر می کنید با 
قطع صادرات نفت ایران خواهید توانست رابطه ما را با کشورهای 
همسایه قطع کنید که نخواهید توانست. شما می توانید در این راه 

غلط و اشتباه، پیروز شوید؟
وی تاکید کرد: ما نفت مان را خواهیم فروخت و با همسایگان 
مان رابطه نزدیک تر برقرار خواهیم کرد؛ همسایگانی که مردم 

آذربایجان غربی با آنها همسایه است؛ ما رابطه خود را روز به روز با 
آنان مستحکم تر خواهیم کرد. 

* آمریکا قادر نیست رابطه ملت ایران با کشورهای 
همسایه را تضعیف کند 

رییس جمهوری با بیان اینکه آمریکا قادر نیست رابطه ملت 
ایران با کشورهای همسایه را تضعیف کند، گفت: ما همه مسلمان 
هستیم و در کنار هم ایستاده ایم، مخصوصا مردم عزیز آذربایجان 
به عنوان استان های غیور و مرزدار و مرزبان جمهوری اسلامی 
ایران در همه مقاطع تاریخی در حفظ و حراست از ایران اسلامی 

ایستادگی کرده اند. 
وی افزود: مردم ما باید با امیدواری کامل به آینده ایران نگاه 
کنند، زیرا ما نخواهیم گذاشت فشارهای آمریکا و صهیونیست ها 
زندگی مردم را با مشکلات بزرگ مواجه کند؛ البته همه ما قبول 
داریم در میدان جنگ هم زخمی، هم شهید و هم مشکلات 
است، اما در میدان جنگ در برابر آنهایی که جنگ اقتصادی را بر 

ما تحمیل کرده اند، دستهای مان را بالا نخواهیم برد. 
وی اضافه کرد: ما به وظیفه ملی و شرعی خود ادامه خواهیم 
داد و به مردم می گویم ما در هیچ شرایطی نخواهیم گذاشت 
دچار مشکل عمده در تامین کالاهای اساسی شوند؛ کالاهای 
اساسی را با همت مردم تولید خواهیم کرد و آنچه را لازم است از 

خارج وارد کنیم، وارد خواهیم کرد. 
حجت الاسلام روحانی یادآوری کرد: ما دیروز بحث بودجه 
سال آینده را آغاز کردیم و این هفته این بحث را ادامه خواهیم 
داد تا بودجه سال آینده را تدوین کنیم؛ اولین سخن دولت در روز 
گذشته این بود که کالاهای اساسی را با همان قیمتی که امسال با 

دلار 4200 تومانی وارد کردیم، سال آینده هم وارد کنیم.
وی تاکید کرد: من کاملا می دانم که شرایط زندگی بر مردم 
نسبت به ماه های گذشته سخت تر و قیمت اجناس صعودی 

شده است، اما همه تلاش دولت این است که این تورم را مهار 
کنیم و اشتغال را شبیه سال گذشته در مسیر ارتقا قرار دهیم. 

وی ادامه داد: می دانیم شرایط برای ما سخت تر شده، اما 
مسیر پیشرفت مهیاست؛ هرچند تولید سخت شده است، اما 
صادرات می تواند تولید ما را رونق دهد و مسیر صادرات می تواند 
کشور ما را به حرکت وا دارد؛ در صنایع دستی در روستا، جذب 
گردشگر در کشور و در صادرات مواد پتروشیمی و مواد معدنی و 

صنعتی می توانیم صادرات مان را افزایش دهیم. 
حجت الاسلام روحانی گفت: شما می دانید قیمت ارز یک 
شمشیر دولبه است که از یک طرف به مردم فشار می آورد و 
از یک طرف تولید را به صادرات تشویق می کند؛ ما درصدد 
برگرداندن ثبات هستیم و این نکته را هم اضافه کنم آمریکایی ها 
به این فکر بودند که آرامش را در شهرهای ایران به هم بریزند و با 
اطلاعات غلطی که از سوی اسراییل به آنان داده می شود، فکر می 

کنند با فشار چند ماه می توانند به اهداف خود برسند.
وی افزود: تمام ملت های جهان با فشاری که آمریکا بر ملت 
ایران وارد می کند، مخالف هستند؛ حتی متحدان اروپایی و 
کسانی که در اقتصاد و امنیت محتاج آمریکا هستند، روبه روی 

آمریکا ایستاده اند و مسیر کاخ سفید را محکوم می کنند.
وی تاکید کرد: همه همسایگان آمریکا را محکوم می کنند؛ 
این اولین بار در تاریخ آمریکاست که آمریکا علیه ملتی تصمیم می 
گیرد و تمام دنیا در برابر آن می ایستند و این افتخار برای اقتدار 

ایران اسلامی است و آنان در دنیا تنها مانده اند. 
* امروز با تمام وجود پای قولم هستم 

رییس جمهوری اضافه کرد: وقتی هم به دادگاه لاهه رفتیم در 
2 نوبت در دادگاه بین المللی، آمریکا را محکوم کردند؛ این یک 
افتخار بزرگ برای حقوقدانان، ملت ایران و دیپلمات های ایران 
است؛ من به عنوان خادم شما که در سال 92 و 96 به شما قول 
دادم برای خدمت شما کمر همت را ببندم، امروز با تمام وجود 
پای قولم هستم و با حمایت رهبر معظم انقلاب و نیروهای مسلح 

و حمایت مردم بینی آمریکا را به خاک می مالیم.
وی گفت: به مردم آذربایجان غربی در سال 92 قول دادم و 
یکی از قول های من دریاچه ارومیه و احیای آن بود؛ من پای قولم 
ایستاده ام، هر چند در حد برنامه تنظیمی دولت یازدهم پیشرفت 
نکردیم، اما همه می دانید اگر تلاش دولت های یازدهم و دوازدهم 
نبود، امروز در دریاچه ارومیه یک قطره آب نبود و تمام دریاچه 

تبدیل به یک نمک زار شده بود.
وی افزود: در این شرایط کشاورزی و باغات و زندگی شما 
تهدید می شد و یک گرد و غبار می توانست فاجعه آفرین شود؛ 
هرچند به احیای دریاچه نرسیدیم اما به تثبیت دریاچه رسیدیم.

رییس جمهوری با اشاره به اینکه دریاچه ارومیه به مرحله 
تثبیت رسیده و طرح های ستاد احیا ادامه خواهد یافت، بیان کرد: 
احیای این دریاچه کار سختی است و میلیاردها تومان هزینه می 
برد و باید آب سدهای فراوانی را باز کنیم اما از آن طرف می دانیم 
که خشک شدن دریاچه ارومیه چه آثار بدی را در منطقه خواهد 
داشت.وی اضافه کرد: این مسیر را با همه توان در دولت دوازدهم 
همچون دولت یازدهم ادامه خواهیم داد و به عهد خود با مردم 

استان وفادار هستیم. 

رئیس جمهور در جمع پرشور مردم خوی:

اجازه نمی دهیم مردم دچار مشکل شوند

رئیـس قوه قضاییه بـا بیان اینکه در محاکمات، خوشـایند 
کشـورهای خارجـی مدنظـر مـا نیسـت و صرفـاً در چارچوب 
قانـون آیین دادرسـی خود عمـل می کنیم، خاطرنشـان کرد: 
کسـانی که از این قبیل انتقادات حمایت می کنند، حرکتشان 
در مسـیر تحقق نقشـه بیگانگان اسـت. دشـمنان با تشـدید 
جنـگ اقتصـادی که یکـی از مهمترین سـلاح های آن همین 

مفسـدان اقتصادی هستند .
آیت الله آملی لاریجانی در جلسـه مسـئولان عالی قضایی، 
ضمـن تبریک سـالروز آغـاز دوران امامت حضـرت، ولی عصر 
)عـج(، میلاد مسـعود پیامبـر اکـرم )ص( و امام جعفـر صادق 
)ع( را پیشـاپیش تبریـک گفـت و تصریح کـرد: میلاد پیامبر 
)ص( بـرای بشـریت نعمتـی بسـیار عظیـم بـوده و زمانی این 
موضـوع تصدیق می شـود که انسـان نیاز خـود را به حقیقت و 

باطـن هسـتی و اتصال بـه مبدأ عالم احسـاس کند.
رئیـس قـوه قضاییـه در توضیـح ایـن کلام افـزود: انسـان 
بایـد راهـی بـرای تلقی کلمـات حق تعالـی بیابـد و زمانی که 
احسـاس کند که کاسـتی های او به حدی اسـت که مستقیماً 
نمی توانـد بـرای تلقـی این کلمـات راهـی بیابـد، درک وجود 
کسـی که همانند او بشـر اسـت، امـا می تواند از سـاحت حق 
تعالـی تلقی کلمات ربوبی و وحی الهی داشـته باشـد، متوجه 
خواهـد شـد کـه ایـن بزرگترین نعمتی اسـت کـه خداوند به 

بشـر اعطا کرده اسـت.
آیـت اللـه آملی لاریجانـی ادامـه داد: اگر به عوالـم علوی و 
امـکان صعود در مسـیر ملاقات رب توجـه کنیم، کوتاهی مان 
در دسـتیابی به کلمات حق تعالی وادارمان می کند به سـمت 
کسـی برویم که به واسـطه او می توانیم این کلمات و خطابات 
را درک کنیـم. درایـن صـورت وجود نورانی پیامبـر )ص( برای 
همـه ما تبدیل می شـود به شـخصی که با مـا زندگی می کند 
و حشـر و نشـر دارد، اما سـیر وجـودی و کمالی او بـه گونه ای 
اسـت کـه بـه دلیل تماس مسـتقیم بـا مبدأ هسـتی، کلمات 
حـق تعالـی را بـه زبـان قابل فهـم برای انسـان که بـه صورت 

وحی نازل شـده اسـت، منتقـل می کند.
بیـش از هـر زمان دیگـری نیازمند پیام امـام )ره( مبنی بر 

وحدت مسلمانان هستیم
رئیـس قـوه قضاییه بـا بیان اینکه امـروز بیـش از هر زمان 
دیگری نسـبت به پیام نورانی امام )ره( و تاسـیس مهم »هفته 
وحـدت« احسـاس نیـاز می کنیـم، بـه نقشـه ها و توطئه های 
دشـمنان به ویژه آمریکا و رژیم صهیونیسـتی برای کشورهای 
غـرب آسـیا اشـاره کـرد و یـادآورد شـد: امـروز بزرگتریـن و 
مهمتریـن آرمان هـای جهـان اسـلام، بـا وحـدت و گردآمدن 
حـول محور اسـلام، پیامبـر )ص( و تعالیم نورانـی آن حضرت 
محقّـق می شـود و لـذا بایـد با تمـام قـدرت به دنبـال تحقق 

این امـر بود.
آیـت اللـه آملـی لاریجانـی با ابـراز تاسـف از رفتـار برخی 
حکام کشـورهای اسـلامی، خاطر نشـان کرد: ایـن رفتارها به 
دشـمنان اسـلام چنیـن جسـارتی را داده کـه به یک کشـور 
اسـلامی با ثروت بی اندازه بگوید اگر دو هفته از شـما حمایت 
نکنیـم از بیـن خواهیـد رفـت. واقعـاً چرا بایـد ایـن تحقیر را 
تحمـل کنند؟ البته برخی دیگر از حکام کشـورهای اسـلامی 
نیـز متکی به طواغیت زمان شـده اند که باید هرچه سـریعتر 
بـه خـود بیایند و فراموش نکنند که تنها را پیشـرفت و رهایی 
در جهـان اسـلام، همان وحدتی اسـت که امام راحـل )رضوان 
اللـه تعالـی علیـه( منـادی آن بـود و تـا امـروز نیـز سیاسـت 

جمهـوری اسـلامی بر همیـن مبنا بوده اسـت.
رئیـس قوه قضاییه ابـراز امیدواری کرد کـه ایران همانگونه 
که تاکنون در سیاسـت های کلان جهان اسـلام پیشـگام بوده 
اسـت بتوانـد بیـش ازپیـش در این عرصـه تاثیر گذار باشـد و 
در عین حال رهبران برخی کشـورهای اسـلامی نیـز از خواب 

غفلت بیدار شـوند.

* حکام برخی کشلورهای اسللامی به تحقق تفرقه 
میلان جهان اسللام کمک می کنند

آیـت اللـه آملـی لاریجانـی بـا اشـاره بـه جنایـات رژیـم 
صهیونیسـتی طـی سـالیان متمـادی علیـه ملـت مظلـوم 

فلسـطین، اظهـار کـرد: در چنیـن فضایـی متاسـفانه برخـی 
کشـورهای اسـلامی بـه صورت پنهـان و آشـکار با دشـمنان 
اسـلام رابطـه برقـرار می کننـد و ایـن امر موجب می شـود که 
دشـمن بـه تحقق هدفش کـه همـان چندپاره کـردن جهان 
اسـلام اسـت نزدیـک شـود. البتـه دیدیـم کـه مـردم مقـاوم 
فلسـطین چگونه طی دو روز گنبد آهنین رژیم صهیونیسـتی 
را هـدف حملـه قـرار دادنـد و آن هـا را مجبور به تسـلیم برای 

تـن دادن بـه خواسـته های برحقشـان کردنـد.
رئیس قوه قضاییه همچنین با اشـاره به جنایات عربسـتان 
سـعودی در یمـن با پیشـتیبانی آمریـکا و برخی کشـورهای 
اروپایـی، گفـت: ملت مظلوم یمن نیز با دسـت خالـی در برابر 
فجایـع انسـانی و جنایـات جنگی بزرگـی که در آنجـا ارتکاب 
می یابـد مقاومـت کرده اند و آنچه در جهان اسـلام نوید بخش 
اسـت همین مقاومت ملت هاسـت که جمهوری اسـلامی نیز 
محـور آن اسـت وامیدواریم خداوند شـر مسـتکبران را از سـر 

ملت هـای مظلوم مسـلمان کم کند.
آیـت اللـه آملـی لاریجانـی در بخـش دیگـری از سـخنان 
خـود بـا اشـاره بـه ادامـه برخوردهـای قاطع دسـتگاه قضایی 
بـا مفسـدان اقتصـادی، تصریـح کـرد: نمی تـوان نشسـت و 
تماشـا کـرد کـه عـده ای زندگـی میلیون هـا شـهروند را که با 
سـختی های فـراوان تـلاش کـرده انـد زندگی متعارفـی برای 
خـود فراهـم کنند، دسـتخوش منافع دنیوی خود قـرار دهند 
و در شـرایطی کـه دشـمن بـا تمـام تـوان در جبهـه جنـگ 
اقتصـادی و عملیات روانی فعال اسـت، از تلاطمی که خود در 

بـازار بـه وجـود می آورنـد سـوء اسـتفاده کنند.

* کارگلران بله سلختی زندگلی کننلد تا کسلانی 
بگوینلد ۷۰۰ میلیلارد رقمی نیسلت؟

رئیـس قـوه قضاییـه ادامـه داد: میلیون هـا انسـان به دلیل 
اقدامـات مفسـدان اقتصـادی متضـرر می شـوند و کارگـر و 
کارمند در شـرایطی دشـوار تلاش می کنند زندگـی خود را به 
پیـش ببرند تا کسـانی بگوینـد هفتصد میلیـارد تومان رقمی 
نیسـت؟ گویی ایـن افـراد در فضای دیگـری زندگی می کنند 
و نمی فهمند در بسـتری این سـخن را می گویند که بخشـی 
از مـردم بـا معضـل بیـکاری دسـت بـه گریبانند و حتـی اگر 
شـغلی داشـته باشـند با حقوق ماهی یک میلیون و دویسـت 
هـزار تومان به واسـطه سـودجویی های آنان روز بـه روز ارزش 

پولشـان کمتـر و قدرت خریدشـان کاهـش می یابد.
آیـت اللـه آملـی لاریجانی بـا تاکید بـر اینکه قـوه قضاییه 
بـر اسـاس موازیـن دقیق شـرعی و قانونـی هیچ تردیـدی در 
برخـورد بـا مفاسـد اقتصادی بـه خـود راه نمی دهـد، از برخی 
اظهـار نظرها پیرامون مجازات مفسـدان اقتصـادی انتقاد کرد 
و گفـت: عـده ای در همیـن زمـان که آشـکارا می بیننـد تمام 
مقـررات قانونـی از سـوی برخـی افـراد زیرپا گذاشـته شـده و 

بـا کمـال وقاحـت از تلاطمـی که خـود در بـازار ایجـاد کرده 
انـد سـوء اسـتفاده می کننـد، به حمایـت از چنین اشـخاصی 
می پردازنـد و جالـب اسـت کـه کمپین هـای خارجـی نیـز به 

آن هـا ملحق شـده اند.
رئیـس قـوه قضاییـه ادامـه داد: چنیـن اقداماتـی نشـان 
می دهـد کـه »حقـوق بشـر« بـرای ایـن افـراد صرفـاً لقلقه 
زبـان اسـت. آیـا میلیون هـا آدمـی کـه از اقدامات مفسـدان 
اقتصادی متضرر می شـوند بشـر نیسـتند و حقوقـی ندارند؟ 
آیـا تخلـف از قوانیـن در ثبـت معامـلات، ارتـکاب جرایـم 
سـنگین اقتصـادی و اخـلال در نظـام اقتصـادی، بخشـی از 

حقوق بشـر اسـت؟
آیـت اللـه آملـی لاریجانی تاکید کـرد: من شـخصاً قاضی 
ایـن پرونده ها نبـوده ام که بخواهم راجع به ماهیت رسـیدگی 
نظـر بدهـم، امـا حسـب گزارش ها رونـد رسـیدگی ها را کاملًا 
قابـل قبول و مـورد اعتماد می دانم و اطمینـان دارم که قضات 
باسـابقه، متدیـن و سـخت گیـر از حیـث دقـت در قوانیـن و 
تطبیـق احـکام بـا موضوعـات بـه ایـن پرونده هـا رسـیدگی 
کـرده انـد. بـه ویـژه در پرونده هایـی که مجـازات اعـدام صادر 
شـده اسـت، قضات فاضل و خوش سـابقه دیوان عالی کشـور 
پرونده هـا را بـه دقـت بررسـی کرده انـد و از ایـن جهت جای 

هیـچ گونه شـبهه ای وجود نـدارد.

* برخورد دسلتگاه قضایلی با مفسلدان اقتصادی، 
محاسلبات دشلمنان را بهلم می ریزد 

رئیـس قوه قضاییه بـا بیان اینکه در محاکمات، خوشـایند 
کشـورهای خارجـی مدنظـر مـا نیسـت و صرفـاً در چارچوب 
قانـون آیین دادرسـی خود عمـل می کنیم، خاطرنشـان کرد: 
کسـانی که از این قبیل انتقادات حمایت می کنند، حرکتشان 
در مسـیر تحقق نقشـه بیگانگان اسـت. دشـمنان با تشـدید 
جنـگ اقتصـادی که یکـی از مهمترین سـلاح های آن همین 
مفسـدان اقتصادی هسـتند در پی وارد آوردن فشـار به مردم 
انـد و طبعـاً برخـورد دسـتگاه قضایی بـا مفسـدان اقتصادی، 
مولفه هـا و محاسـبات کار آن هـا را بهـم می ریـزد. بـه همیـن 
دلیـل چنیـن واکنش هایـی نسـبت بـه مجـازات مفسـدان 

طبیعـی بـه نظر می رسـد.
آیـت اللـه آملـی لاریجانی با بیـان اینکه برخـی کمپین ها 
کـه بـا پـول دشـمن اداره می شـوند مدعـی شـده انـد نحـوه 
محاکمـه متهمـان بـرای مـا معلـوم نبوده اسـت، خطـاب به 
آن هـا اظهـار کـرد: مگـر جزییـات ایـن محاکمه ها بایـد برای 
شـما معلوم باشـد؟ کشـور، قانون و قاضی دارد و در چارچوب 
موازیـن قانونـی و شـرعی بـه پرونده هـا رسـیدگی می کنیـم. 
اینکـه شـما نسـبت به رونـد محاکمات جهـل داریـد دلیل بر 

نادرسـت بودن رسـیدگی ها نیسـت.
رئیـس قـوه قضاییه با بیـان اینکه دسـتگاه قضایی تاکنون 

مسـیر صحیح خود در مبارزه با مفاسـد اقتصادی را طی کرده 
و بـا اسـتجازه اخیـر از رهبـر معظـم انقـلاب روند ایـن مقابله 
سـرعت بیشـتری یافته است، برخوردها با مفسـدان اقتصادی 
را در چارچـوب قانـون و شـرع و مـورد تاییـد بخـش عظیمی 
از مـردم عنـوان کـرد و افـزود: ایـن برخوردها با اتقـان و اقتدار 
ادامـه خواهـد یافـت البتـه سـفارش همیشـگی من بـه همه 
مسـئولان قضایی و خصوصاً قضات شـریف کـه در خط مقدم 
جبهبـه مقابلـه با مفاسـد اقتصادی هسـتند این اسـت که به 
دقـت قوانیـن را رعایت کنند و توجه ویژه ای به عدالت داشـته 
باشـند. نبایـد به فضاسـازی های رسـانه ای توجه کـرد و تحت 
تاثیـر جنجال هـای تبلیغاتـی قرار گرفـت بلکه شـرع و قانون 
تنها معیارهایی اسـت که در رسـیدگی ها باید مدنظر قرار داد 

و بـدون واهمـه بـه اجرای عدالـت پرداخت.

* مسلئولانی که از پولشلویی مطلعند بایلد به قوه 
قضاییه اطللاع دهند

آیـت اللـه آملـی لاریجانی در بخـش پایانی سـخنان خود 
بـا تاکیـد بـر ضـرورت همدلـی بیشـتر بین قـوا و مسـئولان 
کشـور، به وجود دشـمنان مشـترک اشـاره کـرد و گفـت: در 
شـرایطی کـه دشـمنان نابخـردی نظیر آمریـکا داریـم که به 
اروپـا می گویـد اگـر سـه ماه بـا ما همـکاری کنیـد جمهوری 
اسـلامی مضمحـل خواهد شـد، همگـی باید در یک مسـیر و 
تحـت رهبری هـای داهیانه مقام معظم رهبـری حرکت کنیم 

تـا بتوانیـم کشـور را از بند مشـکلات برهانیم.
رئیـس قـوه قضاییـه ادامـه داد: در چنیـن شـرایطی توقع 
نیسـت کـه برخی مسـئولان سـخنان مجمـل و دوپهلویی بر 
زبـان بیاورنـد کـه موجـب سوءاسـتفاده دشـمنان شـود. باید 
حواسـمان جمـع باشـد در بسـتری سـخت می گوییـم کـه 
دشـمن حتـی از حـرف صحیح ما هم سـوء اسـتفاده می کند. 
در چنین فضایی نباید زمینه سـوء اسـتفاده دشـمن را فراهم 

کرد.
آیـت اللـه آملی لاریجانـی افزود: اگر پولشـویی عظیمی در 
کشـور وجـود دارد چـرا ایـن موضـوع را به قوه قضاییـه اطلاع 
نـداده ایـد؟ ایـن موضوع نیـز ماننـد بحـث واردات غیرقانونی 
خودروهاسـت که بعد از چند ماه به اطلاع قوه قضاییه رسـید. 
قانـون مبـارزه با پولشـویی در دهه ۸0 به تصویب رسـیده و بر 
اسـاس آن کسـانی که از پولشـویی مطلع اند موظف به اعلام 

آن به مرجع قضایی هسـتند.
رئیس قوه قضاییه خاطرنشـان کرد: نباید سـخنی گفت و 
بعـد اصـلاح و بیان کـرد که مقصود چیـز دیگری بوده اسـت. 
مـا از فـرد مسـلمان قبـول می کنیم که قصد سـوئی نداشـته 
اسـت، امـا نباید فراموش کرد که برخی سـخنان اثر نادرسـت 

خـود را می گذارند.

* مسلیر دشلوار را نبایلد بلا برخلی اظهلارات و 
رفتارهلا دشلوارتر کلرد

آیـت اللـه آملـی لاریجانی با بیـان اینکه همه مسـئولان 
بـه ویـژه افـرادی کـه در دولـت و در میـدان اصلـی کارزار 
حضـور دارنـد باید مراقب اظهـارات خود باشـند، تاکید کرد: 
البتـه نبایـد برخـی اظهـارات نیـز ابـزاری بـرای وارد آوردن 
فشـار بـه دولـت شـود. در عیـن حـال معتقدیـم مسـئولان 
نیـز نبایـد سـخنانی بـه زبـان بیاورنـد کـه ماننـد خنجر به 
قلـب نظـام فـرو برود. امـروز باید از سـخنان همه ما شـمیم 
وحـدت احسـاس شـود. اگـر اطلاعی از وقـوع جرایـم داریم 
نبایـد پنهـان کاری کنیـم بلکـه لازم اسـت آن را بـه مرجع 

مربوطـه اعـلام کنیم.
رئیـس قـوه قضاییه بـا بیان اینکه مسـیر دشـوار را نباید با 
برخـی اظهارات و رفتارها دشـوارتر کرد، افـزود: رئیس جمهور 
محترم در جلسـات مختلف گفته اند که یقین داریم در میانه 
یـک جنگ تمام عیار اقتصادی هسـتیم. این سـخن درسـتی 
اسـت و تردیـدی نیسـت که بهتریـن ابزار دشـمن نیز همین 
فشـار اقتصادی اسـت لـذا باید برای کـم کردن آثار این فشـار 
بـر مـردم دسـت به دسـت هـم دهیـم و از بیان سـخنانی که 

هیچ وجهی نـدارد خـودداری کنیم.

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

در محاکمات، خوشایند کشورهای خارجی مدنظر ما نیست
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هيچ نعمت و زندگانى خرّمى از ميان نرفت

 مگر به سبب گناهانى كه ]مردم[ انجام دادند

 به راستى كه خداى هرگز به بندگان ستم نمى ورزد
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چی ثبت نام کردیم چی تحویل گرفتیم؟!کاریکاتور

مهدى عزیزى

نامحـرمانه
صداوسیما در توسعه تلفن همراه مانع تراشی می کند

رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، بر ضرورت آزادسازی باند فرکانسی 700 و 800 
مگاهرتز مورد استفاده برای پخش همگانی آنالوگ و تلفن همراه، تاکید کرد و گفت: با وجود بلااستفاده 
بودن این باند، صداوسیما آن را آزاد نمی کند.»حسین فلاح جوشقانی« با یادآوری کاربرد این باند برای 
توسعه شبکه تلفن همراه گفت: موضوع آزاد نشدن این باند از سوی رسانه ملی به شورای عالی فضای 
مجازی ارجاع شده است.وی توضیح داد: با توجه به دیجیتالی شدن شبکه پخش همگانی که در دنیا، 
بخشی از باند فرکانسی 700 و 800 مگاهرتز که پیش از این برای سرویس آنالوگ پخش همگانی 
استفاده می شد، اکنون آزاد شده و براساس مقررات بین المللی و توافق کشورهای مختلف، این باند به 
توسعه موبایلی اختصاص یافته است.وی افزود: صداوسیما در ایران برخلاف دیجیتالی شدن و بلااستفاده 
بودن این باند، ادعای مالکیت آن را دارد اما طبق مقررات، باید مانند سایر باندهای فرکانسی، برای توسعه 
زیرساخت و شبکه ها از آن استفاده شود.معاون وزیر ارتباطات، این بخش از باندهای فرکانسی را از نظر 
اقتصادی بسیار باارزش دانست و گفت: با توجه به حل نشدن اختلاف ها، موضوع در دولت و شورای 

عالی فضای مجازی مطرح شده و فرآیند آن در جریان است.

روایت مطهری از اظهارنظر وزیر اطلاعات درباره حناچی
نایب رئیس مجلس گفت که وزیر اطلاعات گفته »به چیزی که موجب رد صلاحیت ایشان 
)حناچی( باشد، نرسیده ایم.«علی مطهری در گفت وگو با ایسنا، درباره برخی مباحث مطرح شده 
راجع به صدور حکم حناچی شهردار تهران از سوی وزیر کشور اظهار کرد: بله در جریان هستم. برخی 
که می خواهند شهردار تهران تحت فرمان آن ها باشد و آقای حناچی را چنین آدمی نمی بینند، تلاش 
می کنند که وزارت اطلاعات پاسخ منفی به استعلام بدهد.وی افزود: با آقای علوی وزیر اطلاعات 
صحبت کردم، ایشان گفت »ما به چیزی که موجب رد صلاحیت ایشان )حناچی( باشد، نرسیده ایم.« 
بنابراین امیدوارم آقای حناچی به زودی به عنوان شهردار تهران مشغول کار شوند. امیداورم وزیر 
کشور و وزیر اطلاعات تسلیم فشارهای غیر قانونی نشوند.نایب رئیس مجلس درباره شهردار جدید 
تهران نیز گفت: آقای حناچی یک انقلابی خوش فکر است. سابقه طولانی در جبهه های جنگ دارد 
و در فن خودش تخصص کافی دارد و بر اصول شهرسازی هم پایدار است و قطعا اجازه تخلفات 

بزرگ گذشته را نمی دهد.

کنایه نماینده مجلس به فردوسی پور
احسان قاضی زاده هاشمی در واکنش به مصاحبه فردو سی پور با اینفانتینیو در توییتر خود نوشت 
که مافیای فوتبال برای حفظ پست دست به چنین مصاحبه سفارشی با عادل فردوسی پور می زنند 
و اینگونه قانون کشورشان رامورد تعرض قرار میدهند. او در توییترش نوشت: احسان قاضی زاده 
هاشمی در واکنش به مصاحبه فردو سی پور با اینفانتینیو در توییتر خود نوشت که مافیای فوتبال 
برای حفظ پست دست به چنین مصاحبه سفارشی با عادل فردوسی پور می زنند و اینگونه قانون 
کشورشان رامورد تعرض قرار میدهند.ازوزیر ورزش انتظار می رود تبیین نماید که براساس حقوق 
بین الملل تمامی قوانین داخلی کشورها محترم اند کمااینکه قوانین زیادی اینگونه اند.نمایندگان 
مجلس آمادگی مذاکره بامقامات فیفا جهت حل مشکل رادارند زیراآقای تاج نشان داد ایشان راه حل 

مشکل نیست بلکه خود،جزئی ازمشکل است.

مهدی تاج: هیچ اصراری برای ماندن نداریم
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال تأکید کرد، اعضای هیئت رئیسه این فدراسیون فوتبال اصراری 
برای ماندن ندارد و قانون را هم دور نمی زنند. مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال در مورد بحث 
بازنشستگی و قانون منع به کارگیری بازنشستگان اظهار داشت: همان طور که بارها مطرح کردم، در این 
مدت هیچ درخواستی برای ماندن نداشتیم. اکنون هم نمی خواهم به اظهارات نادرست و غرض ورزانه 
برخی افراد جواب بدهم، چون قابل اعتنا نیستند. وی در ادامه افزود: خودم را همیشه مکلف به پاسخگویی 
می دانستم. اکنون هم در ذهن مردم و نمایندگان سؤال پیش آمده است. باید از همراهی رسانه ها در این 

باره تشکر کنم و از نظر دلسوزانه جامعه فوتبال که سؤال های منطقی داشتند، تشکر می کنم.

کنکور حذف نمی شود
سرپرست معاونت آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش گفت: علت اینکه وزیر آموزش و پرورش 
گفته است نمی توان از حذف کنکور سخن گفت: بخشی از دلایل آن به خاطر موانع قانونی است و به 
نظر می رسد، چون مسئله قانونی برای حذف کنکور داریم نمی توان از حذف مطلق آن صحبت کرد.

عمادی ادامه داد: اینکه می گویند آموزش و پرورش در تولید سوابق تحصیلی ناکام است باید از آموزش 
و پرورش دفاع کنم و بگویم این وزارتخانه مجری مصوبات شورای سنجش و پذیرش دانشجو است. در 
قانون سال ۹۲ آمده است دروس امتحانات نهایی و تأثیر سوابق آن باید مدنظر باشد و شورای سنجش و 
پذیرش دانشجو هر سال این مسئله را معین و به آموزش و پرورش ابلاغ می کند و این وزارتخانه موظف 

است سوابق تحصیل را تولید و در اختیار سازمان سنجش قرار دهد.

سالار عقیلی: ایرج اسطوره من است 
سالار عقیلی درمراسم رونمایی قطعه » آوای ایران« که اثر مشترک او و حسین )ایرج( خواجه امیری 
است تولید این قطعه را ادای دین خود به این استاد پیشکسوت دانست و ایرج را اسطوره خود نامید در 
مراسم رونمایی از این قطعه که با آهنگسازی مهیار فیروز بخت و بابک زرین تولید شده، سالار عقیلی در 

باره علت همکاری خود با خواننده پیشکسوت موسیقی ایران )ایرج( سخن گفت.

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی شهرداری قم  مطرح کرد

اجرای تقاطع غیر همسطح کریمه برای 
حفظ مسیر پیاده بلوار پیامبر اعظم)ص(

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم گفت: 
یکی از شاخصه های ویژه پروژه تقاطع غیرهمسطح کریمه احداث رمپ های 
غیرهمسطح برای حفظ مسیر عابر پیاده از حرم حضرت معصومه)س( به 

سمت مسجد مقدس جمکران یا بالعکس است.
عباس حلوائی زاده با اشاره به جزئیات اجرای تقاطع غیرهمسطح 
کریمه)س( اظهار کرد: این تقاطع بر روی بلوار پیامبر اعظم و بلوار حضرت 
خدیجه احداث شده است و هدف از احداث آن تکمیل رینگ سوم ترافیکی 
شهر در امتداد بلوار آیت الله بروجردی و کمربندی امام علی)ع( بوده است.

وی از هزینه بیش از 50 میلیارد تومانی برای احداث این پروژه خبر داد و در 
خصوص رمپ های این پروژه افزود: یکی از شاخصه های ویژه پروژه تقاطع 
غیرهمسطح کریمه احداث رمپ های غیرهمسطح برای حفظ مسیر عابر 
پیاده که از حرم حضرت معصومه)س( به سمت مسجد مقدس جمکران یا 
بالعکس است.مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری 
قم با تاکید بر اینکه این طرح ویژه با هدف حفظ ظرفیت بخش پیاده بلوار 
پیامبر اعظم اجرا شده است، گفت: 5 هزار و 500 تن آرماتوربندی، ۲0 هزار 
مترمکعب بتن ریزی، 17 هزار متر مربع دیوار فیسینک بتنی، 175 هزار متر 
مکعب خاکبرداری، 40 هزار متر مکعب خاکریزی، 15 هزار تن آسفالت، 16 
هزار و 500 متر جدول گذاری و هزار و 15۲ عدد شمع بتنی درجا از جمله 
احجام اجرایی پروژه بوده است.وی اذعان کرد: پروژه تقاطع غیرهمسطح 
کریمه شامل یک امتداد مستقیم به طول 700 متر و چهار رمپ دسترسی 
جهتی به طول کلی ۲ هزار متر است.حلوایی زاده افزود: در این پروژه رمپ 
ها به گونه ای اجرا شده است که هیچ تداخلی در مسیر تردد عابرین پیاده 
در مسیر تردد به سمت حرم مطهر حضرت معصومه یا مسجد مقدس 

جمکران در مناسبت های مختلف ایجاد نشود.

شهردار منطقه ۵ قم خبر داد

زیرسازی و آسفالت برخی از کوچه های 
بلوار شهیدان کلهری و دل آذر 

شهردار منطقه پنج قم از زیرسازی و آسفالت برخی از کوچه های بلوار 
شهیدان کلهری و شهید دل آذر در مساحتی بیش از سه هزار مترمربع 

خبر داد. 
علیرضا اقبالیان با اشاره به انجام پروژه های عمرانی، خدماتی و ترافیکی 
منطقه پنج، از اجرای پروژه زیرسازی و آسفالت کوچه 17 بلوار شهیدان 
کلهری خبر داد و گفت: در این پروژه توزیع بیش از ۲60 تن آسفالت به 
مساحت بیش از هزار و 800 مترمربع صورت گرفته است.وی همچنین 
به توزیع آسفالت در کوچه یک و دو بلوار شهید دل آذر اشاره کرد و 
گفت: در این معابر نیز بیش از 180 تن آسفالت به مساحت بیش از هزار 
و۲00 مترمربع توزیع شده است.شهردار منطقه پنج قم بیان کرد: با توجه 
به درخواست های مردمی در راستای ساماندهی معابر و افزایش رضایت 
مردمی و از آنجاییکه وجود معابر خاکی و ناهموار باعث نازیبایی حاشیه ای  
منطقه است روکش آسفالت ادامه خیابان شهید شمس از اولویت های این 
منطقه است.وی در ادامه از  مشارکت و همکاری مردم با مدیریت شهری 
در راستای اجرای پروژه های شهری تقدیر کرد و گفت: مشارکت مردم می 

تواند در پیشرفت سریع و آبادانی منطقه پنج تأثیر به سزایی داشته باشد. 
اقبالیان آسفالت کوچه و شوارع زیرسازی شده در سطح منطقه را از دیگر 
پروژه های در دست اقدام دانست و افزود: در صورت تأمین آسفالت در اسرع 

وقت این پروژه ها اجرائی خواهد شد.

اخبــار

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم از واگذاری بیش از 13 هزار انشعاب آب 
و فاضلاب از ابتدای سال جاری تاکنون 

خبر داد.
ارائه  به  پور  صادق  جان  علی  دکتر 
گزارشی از عملکرد شرکت آب و فاضلاب در 
واگذاری انشعابات آب و فاضلاب پرداخت و 
اظهار داشت: از ابتدای سال جاری تاکنون 
بیش از 7 هزار و 115 انشعاب فاضلاب 

به مشترکین واگذار شده که هزار انشعاب 
بیش از برنامه سال ۹7 بوده است.

وی تعداد آحاد اشتراک واگذار شده 
فاضلاب را بیش از 13 هزار و 300 فقره 
اعلام و خاطرنشان کرد: این میزان نیز 
حدود هزار انشعاب بیش از برنامه است که 
این امر بیانگر رویکرد آبفای قم به تشویق 

مردم به استفاده از شبکه فاضلاب است.
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 

قم تعداد کل انشعابات فاضلاب در شهر قم 
را حدود ۹5 هزار فقره با آحاد 157 هزار 
فقره اعلام کرد و یادآور شد: در حال حاضر 
بیش از 50 درصد شهر قم تحت پوشش 
شبکه فاضلاب قرار دارد که به علت عدم 
استقبال مردم تنها 30 درصد شبکه در 

حال بهره برداری است.
وی در ادامه با اشاره به واگذاری بیش از 
5 هزار و ۹37 انشعاب آب در سال جاری 

اظهار داشت: در این زمینه نیز طبق برنامه 
پیش رفتیم و تا رسیدن به نقطه نهایی 

برنامه سال ۹7 فاصله چندانی نداریم.
دکتر صادق پور تعداد کل انشعابات آب 
استان را نیز بیش از 317 هزار فقره با آحاد 
4۹۲ هزار فقره اعلام و تصریح کرد: در حال 
حاضر صد در صد جمعیت شهری استان 
قم از شبکه آب شرب سالم و بهداشتی 

بهره مند هستند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد؛

واگذاری بیش از 13 هزار انشعاب آب و فاضلاب در قم

در  گفت وگو با مدیران  یک واحد سنگبری  مطرح شد

افزایش امنیت واحدهای سنگبری 
با استقرار کیوسک انتظامی در جاده کوه سفید 

 در گفت و گو با مدیر این  واحد تولیدی مطرح شد 

سنگ انور حکیمی 
مدرن ترین مجموعه ابزار زنی استان قم

مجموعه تزیینات سنگ نوین مستقر در جاده 
بالا و  کوه سفید شهرستان قم؛ به لحاظ کیفیت 
ظرافت کاری خاص در تزیینات مرتبط با صنعت 
ساختمان سازی؛ از جمله واحدهای برتر و ممتاز 
در صنایع سنگ به شمار می رود که همچنین در 
زمینه ی ابراز زنی تبحر و مهارت مثال زدنی دارد.

صورت  به  که  رجبی  مصطفی  و  علیزاده  رضا 
مشترک واحد را راه اندازی و مدیریت می کنند. 
از اتباع افغانستان به شمار می روند که از دوران 
کودکی همراه با خانواده خود از کشور جنگ زده 
و تحت اشغال افغانستان به ایران مهاجرت کرده 
و به لحاظ سال های طولانی اقامت در کشورما با 
هموطنان ایرانی دوستی و الفت صمیمانه ای دارند 
ضمن اینکه از اوراق و مدارک معتبر اقامت و کاری 
در ایران  برخوردار هستند.رضا علیزاده در مصاحبه 
اختصاص با خبرنگار ما با بیان اینکه از ۲6 سال 
قبل و زمانی که 5 ساله بوده همراه با خانواده به 
ایران مهاجرت کرده؛ افزود: بعد از پایان تحصیلات 
متوسط و اخذ دیپلم؛ در صنایع سنگ فعالیت خود 
را شروع کرده در ابتدا مدت چند سال در کارگاه 
از حدود  و  کار شده  به  مشغول  بستگان  از  یکی 
دو سال قبل با هدف توسعه ی فعالیت ها در این 
صنعت و اشتغالزایی؛ واحد تزیینات سنگ نوین را 
به صورت مستقل همراه با مصطفی رجبی شریک 

خود تأسیس و راه اندازی کرده است.
وی مساحت این واحد را 500 متر اعلام کرد 
خدمات  ی  توسعه  برای  فضا  این  شد  متذکر  اما 
و فعالیت های این واحد جوابگو نیست، اما برای 

فعالیت های کنونی ما کفایت می کند.
صنعت  تزییناتی  کارهای  انجام  رضاعلیزاده 
واحد  این  فعالیت های  اصلی  زمینه  را  ساختمان 
اعلام کرد و افزود: تمامی سفارش های مربوط به 
این بخش و ابزار زنی را قبول و با بهترین کیفیت 

انجام و تحویل مشتری می دهیم.
این فعال مجرب و کارآزموده صنایع سنگ آنگاه 
با بیان اینکه سرمایه گذاری اصلی برای تجهیز و راه 
اندازی این مجموعه اززحمات شخصی جمع آوری 

عنوان  به  مکان  کرد.این  تصریح  گرفته،  وصورت 
کارگاه مورد استفاده ما است و مشتریان معمولًا 
برای نخستین بار جهت اعلام سفارش مراجعه و 
در دفعات بعدی با تماس تلفنی سفارش کار می 

دهند.
و  ها  دستگاه  اینکه  به  اشاره  با  همچنین  وی 
ابراز تولید مورد نیاز جهت انجام کار در این واحد 
نصب و راه اندازی شده؛ اظهار کرد: در حال حاضر 
دستگاه های دو دیسک وCNC و نظایر آن را در 
این  توسعه  طرح  بخواهیم  اگر  اما  داریم  اختیار 
مجموعه را اجرایی کنیم، هم به فضای وسیع تر و 
هم به دستگاه ها و ابراز کار بیشتری نیاز خواهیم 

داشت. 
در  را  مداری  مشتری  ادامه  در  علیزاده  رضا 
کنار مقوله کیفیت از فاکتورهای اصلی در خدمات 
مجموعه ی تزیینات سنگ نوین بر شمرد و افزود: 
کیفیتی  مقوله  به  عملی  التزام  و  تعهد  لحاظ  به 
گسترده  مقیاس  در  را  مشتریان  رضایتمندی  که 

و  دور  شهرهای  از  هموطنان  داشته،  دنبال  به 
کما  دهند  می  کار  سفارش  ما  به  کشور  نزدیک 
اینکه تاکنون علاوه بر قم، پروژه های مختلفی در 
تهران اجرا کرده ایم که به طور مشخص می توانم 
پروژه های شاخص  از  و  ببرم  نام  را  ولنجک  برج 
این واحد به شمار می رود.وی در پاسخ به سوال 
خبرنگار ما مبنی بر چگونگی تهیه و خرید سنگ 
ها؛ اظهار کرد: از آنجایی که امکان خرید مستقیم 
افراد  از  سنگ ازمعادن را نداریم، ناگزیر سنگ را 

واسط و دلال خریدار می کنیم.
با  کارآزموده صنایع سنگ همچنین  فعال  این 
اشاره به پروژه های در دست اجرای واحد تزیینات 
سنگ نوین، از ساخت دو مجسمه ببر برای شهرستان 
محلات، یک پروژه برای قائم شهر مازندران و چند 

پروژه مشابه در شهرستان قم خبرداد.
مصطفی رجبی شریک و همکار رضا علیزاده در 
اداره امور واحد تزیینات سنگ نوین در مصاحبه با 
خبرنگار ما با بیان اینکه از دیرباز با آقای علیزاده 
دوست و همکار بوده ایم؛ افزود: من و آقای علیزاده 
بودیم و عمدتاً در  به کار  در یک کارگاه مشغول 
زمینه ابزار زنی فعالیت می کردیم که نهایتاً تصمیم 

به احداث کارگاه به صورت مستقل گرفتیم.
نفر   5 حدود  ثابت  طور  به  اینکه  بیان  با  وی 
کار هستند؛ خاطرنشان  به  واحد مشغول  این  در 
کرد: در مواقعی که سفارش زیاد و تراکم کاری بالا 
داشته باشیم چند نفر دیگر را هم دعوت به کار می 
کنیم. در هر حال افراد شاغل در این مجموعه از 
نیروهای کارآمد و ماهر در صنعت سنگ به شمار 
می روند که هر یک سه الی 4 سال سابقه مفید 

کاری در رزومه خود دارند.
برخی  به  اشاره  با  ادامه  در  رجبی  مصطفی 
مشکلات عدم انجام تعهدات مالی از سوی برخی 
مشتریان را نام برد و گفت: پایه و اساس مناسبات 
کاری ما با مشتریان عزیز بر اصل اعتماد پی ریزی 
شده است البته اکثریت مشتریان این واحد را افراد 
موجه و خوش حساب تشکیل می دهند که اعتماد 

متقابل بین ما برقرار است. 

صنایع سنگ از ظرفیت و پتانسیل بسیار بالایی در 
نظر اشتغالزایی برخوردار است و در صنعت ساختمان 
کاربردهای متنوعی دارد. استفاده از سنگ در نمای 
ساختمان ها و همچنین تعبیه ستون های سنگی 
که عمدتاً در گذشته مرسوم بوده؛ عامل اصلی دوام 
و ماندگاری ساختمان ها طی سال های طولانی در 

گذر زمان بوده است.
امروز نیز از سنگ در صنعت ساختمان استفاده 
های زیادی به عمل می آید که تزیینات نمای بیرونی، 

راه پله و برخی دیگر در این رابطه قابل ذکر است.
نگاهی اجمالی به فعالان صنایع سنگ به خصوص 
در استان قم نشان دهنده حضور گسترده اتباع افغانی 
در این صنعت است. افاغنه ای که سال ها قبل به 
دلیل و ضعیت جنگی و نابسامان کشور خود؛ به ایران 
مهاجرت کرده و در همین کشور به تحصیل و کار 
مشغول شده و الفتی مثال زدنی با هموطنان ما پیدا 
کرده اند و به جز عده ای معدود که به طور غیر مجاز 
وارد کشورمان شده و بعضا به فعالیت های خلاف وغیر 
قانونی مبادرت می ورزند اکثریت اتباع افغانی مدارک 
هویتی و اقامتی مشخص اخذ کرده و کسب و کار 
شرافتمندانه ای پیشه کرده و زندگی سالمی را در 
پیش گرفته اند. از جمله این کسب و کارها، صنایع 

سنگی است.
واحد سنگ مدرن انور حکیمی از جمله واحدهای 
شاخص در صنایع سنگ استان قم به شمار می رود 
که توسط یکی از اتباع افغانی راه اندازی مدیریت می 
شود و از معدود واحدهای مدرن این صنعت به حساب 
می آید.انور حکیمی 35 سال قبل هنگامی که کودکی 
تحت  افغانستان  از  خود  خانواده  همراه  نبود  بیش 
اشغال اتحاد شوروی سابق به ایران اسلامی پناه آوردند 
و ابتدا به مدت سه سال در مشهد مقدس ساکن شدند 

که بعد از آن به قم عزیمت کردند.
انور حکیمی دوران تحصیل خود را در استان قم 
سپری کرد اما همانند اکثر هموطنان خود؛ همزمان 
با تحصیل به کار در واحدها و مشاغل مختلف نیز 

مشغول شد.
وی نهایتا فعالیت در صنایع سنگ را انتخاب کرد 
که در این راستا مدتی با یکی از فعالان این صنعت 
شریک شد و از یکسال قبل به صورت مستقیم فعالیت 
و خدمات خود را با راه اندازی واحد سنگ مدرن پی 

گرفت.
انور حکیمی در مصاحبه با خبرنگارما با اشاره به 

اینکه کار در صنایع سنگ را از ۲0 سالگی شروع 
کردم؛ گفت: فنون این حرفه را ابتدا با کار در چند 
با  و سپس  فراگرفته  تهران  در  بری مستقر  سنگ 
عزیمت به قم این کارگاه سنگ بری را تأسیس و راه 

اندازی کردم.
وی کار در صنایع سنگ را بسیار دشوار و طاقت 
فرسا توصیف کرد که در عین حال با گرد و غبار زیادی 
همراه است و کمتر کسی تمایل به فعالیت در این 
صنعت دارد کما اینکه برخی افراد کارگاه های سنگ 
بری تاسیس کرده اما خیلی زود آن را تعطیل کرده 

اند.
انور حکیمی در همین حال از علاقه شدید خود 
به صنایع سنگ خبرداد و مساحت کل کارگاه سنگ 
بری تحت مدیریت خود را 1500 مترمربع اعلام کرد.

وی همچنین متذکر شد  که ۲1 نفر به صورت 
این واحد سنگ بری مشغول فعالیت  مستقیم در 

هستند. 
انور حکیمی درادامه به بیان فعالیت ها و خدمات 
واحد سنگ بری تحت مدیریت خود پرداخت و اظهار 
کرد: فعالیت های ما عمدتاً در زمینه روشویی؛برش 
های رومی و نظایر آن است و به طور کلی هر سفارش 
سنگ که به ما ارجاع شود! با بهترین کیفیت اجرا و 

تحویل می دهیم.
این  و تجهیزات  امکانات  اشاره  با  وی همچنین 
یک  هر  سنگ  طولی  برش  دستگاه  افزود:  کارگاه 
دستگاه ۲00 و نیز یک دستگاه تراش سرایی در این 
مجموعه نصب و راه اندازی کرده ایم و نیروهای شاغل، 
تماماً از تبحر و مهارت لازم در کار خود برخوردار 

هستند.
مدیر واحد سنگ مدرن  با بیان اینکه این کارگاه از 
مدرن ترین مجموعه های ابراز زنی در سطح استان قم 
به شمار می رود؛ خاطرنشان کرد: سنگ ها را عمدتاً 
از واحدهای سنگ فروش و سنگ بری مستقر در 

محلات تهیه و خریداری می کنیم.
دادن  قرار  بیمه  پوشش  تحت  از  سپس  وی 
پرسنل این کارگاه خبرداد و یادآور شد که کارگران 
این مجموعه تحت پوشش بیمه حوادث قراردارند و 
شکرخدا تاکنون حادثه ای حین کار برای پرسنل ما 

اتفاق نیفتاده است.
انور حکیمی تصریح کرد: تدابیر احتیاطی لازم را 
جهت پیشگیری از حوادث حین کار- اندیشیده ایم 
و با توکل برخدا فعالیت و خدمات دهی می کنیم.

وی همکاری و تعامل نهادها و ارگان های دولتی با 
کارگاه  سنگ بری تحت مدیریت خود را مثبت ع نوان 
کرد و افزود: به دستور نهاد ذیربط سالانه یکبار تمامی 
شاغلین این مجموعه به آزمایشگاه اعزام و آزمایش 

های کلی از آنها به عمل می آید.
مدیر واحد سنگ مدرن همچنین با اشاره به اینکه 
تاکنون در اجرای برخی پروژه های مهم استانی و 
شهرستان مشارکت و همکاری داشته ایم؛ اظهار کرد: 
با پروژه مسجد جمکران همکاری  در حال حاضر، 

داریم.
انور حکیمی آنگاه اعلام کرد: سفارشاتی که به ما 
ارجاع می شود را با کیفیت عالی انجام داده و به وسیله 
نیروی نصاب که با ما همکاری می کنند ، خدمات 

نصب را انجام می دهیم.
وی همچنین با اشاره به اینکه فعالیت در زمینه ی 
نمای رومی بخشی از خدمات این کارگاه به شمار می 
رود؛ افزود: در این مجموعه دو سنگ کار حرفه ای و 
مجرب، باما همکاری می کنند که در رسته ی کاری 
خود مهارت و تجربه بالایی دارند انور حکیمی در ادامه 
همکاری و تعامل با همکاران صنفی را مورد اشاره 
قرار داد و گفت: با همکاران صنفی، روابطی دوستانه 
و صمیمانه برقرار کرده ایم که در عین حال با حفظ 
حریم شغلی و مناسبات دوستانه، رقابت سالم صنفی 

نیز داریم.
وی آنگاه با اشاره به اینکه از نظر برق با مشکل 
خاصی مواجه نیستیم، افزود: متأسفانه این مجموعه 
فاقد گاز است که شرکت گاز در جواب به درخواست 
ما اعلام کرد باید ایستگاه در این محوطه نصب شود و 
بابت آن از ما مبلغ 50 میلیون تومان مطالبه کرده که 
رقم سنگین است و انتظار همکاری و مساعدت شرکت 
گاز را در این خصوص داریم. وی آنگاه همکاری تعامل 
نیروی انتظامی را مثبت دانست و افزود: ما دارای کارت 
توانیم گواهینامه  نمی  وبااین کارت  اقامت هستیم 
راهنمایی و رانندگی بگیریم فقط مشکل گواهینامه 
انتظار و خواهش ما از مسوولان ذیربط  داریم  لذا 
اینست که براساس همین کارت که در اختیار داریم؛ 

به صدور گواهینامه برای ما اقدام کنند.
انور حکیمی در پایان از پدر و مادر خود که زحمات 
زیادی برای وی محتمل شده و همواره در زندگی و 
کسب و کار خاصی و پشتیبان او بودند و نیز از نیروی 
اتباع  با  ارزشمندی  تعامل  و  که همکاری  انتظامی 

افغانی دارند صمیمانه تشکر و قدردانی کرد.

فرمانده انتظامی قم از کشف کلاهبرداری 30 میلیارد ریالی در پوشش بنگاه معاملات 
املاک در این استان خبر داد و گفت: سه متهم نیز در این راستا دستگیر شدند. 

سردار عبدالرضا آقاخانی روز دوشنبه در گفت و گویی اظهار داشت: در پی وصول شکایت 
های متعدد مردمی به پلیس آگاهی استان، مشخص شدی فردی تحت پوشش فعالیت 
در بنگاه معاملات املاک و با عنوان سرمایه گذاری در ساخت و ساز همراه با پرداخت سود 
ماهیانه و وسوسه انگیز، بالغ بر 30 میلیارد ریال از حدود 60 تن از شهروندان کلاهبرداری 
کرده و سپس بصورت شبانه و مخفیانه منزل و بنگاه مشاور املاک خود را تخلیه و به 
همراه همه اعضاء خانواده به مکان نامعلومی متواری شده است .وی افزود: به علت اهمیت 
موضوع، کارآگاهان زبده پلیس آگاهی استان بصورت ویژه به بررسی ابعاد و زوایای مختلف 
این پرونده پرداختند که در نهایت مشخص شد متهم با مشارکت ۲ تن از فرزندانش با جلب 
اعتماد مالباختگان و فریب آنها وجوه زیادی را تحت عنوان های متقلبانه و قراردهای مضاربه 
از شهروندان دریافت کرده اند و در یک فرصت مناسب به همراه وجوه جمع آوری شده 
متواری شده اند.وی اضافه کرد: با اقدام های تخصصی و تحقیق های نامحسوس میدانی، 

مخفیگاه متهم اصلی در یکی از شهرستان های همجوار شناسایی و با اخذ نیابت قضایی در 
یک عملیات غافلگیرانه دستگیر و ۲ فرزند این متهم نیز در منطقه پردیسان قم شناسایی و 
در حین خروج از پارکینگ یک مجتمع مسکونی با یک دستگاه خودرو دستگیر و به پلیس 
آگاهی استان منتقل شدند.آقاخانی بیان داشت: متهمان به بزه ارتکابی اعتراف کردند و با قرار 

بازداشت موقت روانه زندان شدند.
* دستگیری 9 سارق و 11 معتاد متجاهر

فرمانده انتظامی شهرستان قم نیز از دستگیری ۹ سارق و 11 معتاد متجاهر در نتیجه 
اجرای طرح قدر ۲ در حوزه استحفاظی تعدادی از کلانتری و پاسگاه های فرماندهی انتظامی 
این شهرستان خبر داد. سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: در راستای ارتقاء امنیت 
اجتماعی محله محور و استقرار نظم و امنیت در نقاط آسیب پذیر قم و مقابله با تبهکاران، 
مزاحمین نوامیس و اراذل و اوباش، برخورد با سارقان، جمع آوری معتادان متجاهر و خرده 
فروشان مواد مخدر، طرح قدر ۲ در حوزه استحفاظی تعدادی از کلانتری و پاسگاه های 

فرماندهی انتظامی شهرستان قم اجرا شد.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف کلاهبرداری 30 میلیارد ریالی در قم 


